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ОТАНДЫҚ ПОДКАСТИНГ
ӘЛІ ӘУЕСҚОЙ ДЕҢГЕЙДЕ
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Жетісу облысында м�мкіндігі шектеулі 
ба  ла лар�а �ам�орлы� пен �олдау жасау 
ба �ытында на�ты шаралар ж�зеге асы-
рылу да. Был тыр облыс әкіміні� Пан  фи лов 
ау данын да �ы резиден ция сы балаларды 
о�ал ту ор та лы�ына беріліп еді.

Б�гінгі кезе� – медианары�ты� негізгі 
ны  са ны саналатын  о�ыр ман, ты�дарман 
және к$ рерменні� т%тыну еркін дігі дәуір ле-
ген уа �ыт. &йткені дәст�рлі медиа негізін 
са�  тап �алса да, цифрлы технологияны� 
әсе   рінен к�н санап $�ін $з гертуде.

БАР ЖАҚСЫЛЫҚ – 
БАЛАЛАРҒА!

БЕТ

7

ҚАРА АЛТЫННЫҢ 
ТАСЫМАЛЫ ТОҚЫРАМАЙ МА?

Ресейді� «Асты� бастамасынан» шы�ып, +ара те�ізде блокада %йымдастыруы 
сал  дарынан б%л те�іздегі сауда жолдары �ауіпті болып кетті. +арсыласыны� $з 
порт тарына со��ы жасап, тал�андауына жауап �ат�ан Украина камикадзе катерлері 
ар  �ылы шабуылдап, Ресейді� Новороссийск портын болаша�та �%ртып тынуы ы�-
ти мал. Ал �аза� м%найыны� негізгі б$лігі жа1анды� нары��а дәл осы порт ар�ылы 
шы  �ады. РФ порты жабылса, еліміз басты экспортты� тауарын �алай тасыма�? 
Был  тырдан іздеп келген баламалы ба�ыттар не болды?

ХАЛЫҚТЫҢ ТҰРМЫС 
САПАСЫН АРТТЫРУ МАҢЫЗДЫ
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«ҚАМҚОРЛЫҚҚА» 
МҰҚТАЖ ЖАНДАР КӨП

«ЖЫЛУДАН» 
ЖЫЛУ БОЛМАЙ ТҰР
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Кездесу барысында халықтың тұрмыс 
сапасын арттыру және әлеуметтік қамсыз-
дандыру жүйесін институттық деңгейде жаң-
  ғырту мәселелері талқыланды. 

Қасым-Жомарт Тоқаев Светлана Жа-
қы поваға халықтың әлеуметтік жағынан 
осал топтарының құқықтарына кепілдік-
тер мен олардың заңды мүдделерін қамта-
ма сыз ету ж%нінде бірқатар тапсырма 
бер ді. 

Атап айтқанда, Президент к%пбалалы 
аналар, жалғызбасты аналар және мүгедек 
ба лаларды тәрбиелеп отырған аналар се кіл ді 
әлеуметтік санаттағы топ %кілдерімен проак-
тивті жұмыс істеу, сондай-ақ заңна ма аясында 
олардың құқықтары мен мүд де    лерінің 
сақталуына қатаң бақылау жүр гізу қажеттігін 
айтты.

Президент мүгедектігі бар адамдардың 
мә селесін шешуге айрықша назар ау да рып, 

осы санатқа жататын отандас тары мыз дың 
тұр мыс сапасын жақсартуға мүм кіндік бере-
тін заңнамалық және инс ти туттық базаны 
жетілдіруге қатысты ұсы ныстар әзірлеуді 
тапсырды. 

Кездесу соңында Президент ұсыныл ған 
тәсілдерді тиімді жүзеге асыру үшін Уә кілдің 
мем лекеттік органдармен және аза маттық 
қо ғам институттарымен тығыз қа рым-қаты-
наста жұмыс істеуі маңызды еке нін атап %тті.

Мемлекет басшысы Халы�ты� әлеу    меттік жа�ынан осал санаттарыны� �%�ы�тары ж$ніндегі 
уәкіл Светлана Жа�ыпованы �абылдады.

+ткен аптада экипажсыз катер іспеттес теңіз 
дрон дарының шабуылы Новороссийск портын-
дағы кемелердің қозғалысына уақытша тыйым 
са лынуына соқтырды. Бұл туралы Каспий құбыр 

кон сорциумы (КҚК) хабарлады. Артынша мұнай 
арту және тасу жұмыстары қалпына келтірілген.

(Жалғасы 4-бетте)

ҰЙЫҚТАП КЕТСЕМ 
ТҮСІМДЕ 
ГРАНТТЫ КӨРЕМ...

Тамыз айыны� басы талапкерлер мен ата-ана-
лар �шін ала� мен �мітті �атар кешетін уа�ыт. 
Се бебі әр т�лек �шін %за� жыл�ы біліміні� таразы�а 
т�  сетін кезі осы. К�ні кеше  9ылым және жо �ары 
бі лім министрлігіні� ресми сайтында және әлеу-
мет тік желілерінде 2023-2024 о�у жылына ар нал-
�ан білім гранты иегерлеріні� тізімі жария лан ды. 
>леуметтік желі беті %л-�ыздарыны� білім гран-
тын же�іп ал�анын айтып, с�йінші с%ра�ан дар да 
есеп жо�. >рине, әр ата-ана �шін баласыны� �а-
ла �ан о�у орнына т�суі, тегін білім алуы �уа ныш ты 
жа�алы�. Осы ретте біз биыл�ы о�у жы лын да�ы 
бі лім грантына �атысты мәліметтерді ж�йе леуге 
ты рысты�.

Елімізде әлеуметтік сала�а ай ры�ша 
к$�іл б$лініп келеді. Зайыр  лы, әлеуметтік 
мем лекет ре тінде оны� �ымбат �азынасы 
адам екені белгілі. Осы т%р�ыда мем  ле-
кет к$мегіне м%�таж әрбір жан  �а �ам �ор-
лы� шаралары �а рас  тырыл�ан. Шымкент 
�а ласы ж% мыспен �амту және әлеуметтік 
�ор  �ау бас�арма сыны� басшысы Бал-
мар жан Нар бекова 1 шілдеден бастап 
елі мізде >леуметтік кодекс к�шіне енге-
нін атап $тті. «>леу мет тік кодексті� м�м-
кін дігі шек теулі жандар �шін тиім ді т%с та-
ры к$п. Тәжірибе к$р сет кендей, о�ал  ту 
ж% мыстары ке зін де жа�ын адам  дарды� 
�ол дау біл діруінен о� нә тижелерді жиі 
кез  дестіреміз», – дейді бас�арма бас шы-
сы Балмар жан Полат�ызы.

Бурабай ауданында �арапайым халы�ты� жанай�айын ты�дар �%ла� табылмай 
т%р. >сіресе, аудан орталы�ы Щучинск �аласы т%р�ындарыны� $к песі �ара 
�азандай. Аудан орталы�ында�ы жекеменшікке кетіп, дәрігер жала�ысы жыр бол�ан 
«Авиценна–Бурабай» ЖШС-тігіндегі т�йінді мәселе к�ні б�гінге дейін шешімін тап-
па�ан. М%нымен �оса, «Бурабай Жылу» коммуналды� кәсіпорныны� ж�зден астам 
ж%мысшысы жала�ыларын даулап ж�ргеніне екінші жыл.
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Дайындаған Н.САРША

БОЧЧА ҚҰРАМАСЫ 
ЖАРЫСҚА ДАЙЫН

ҚАРЖЫ ПИРАМИДАСЫН 
ЖАРНАМАЛАҒАН БА?

ШАҒЫН КӨЛІКТЕРГЕ ДЕ 
АЙЫППҰЛ БАР

ҚОЛЫНАН КЕЛІП, 
ҚОНЫШЫНАН БАСҚАН...

ӘЛЕУМЕТТІК АУДАРЫМДАРҒА –
ОНЛАЙН ҚАЙТАРЫМ

САМОКАТПЕН 
ЕСІРТКІ ТАСЫҒАН

Осы жиындар аясында Қа-
зақстан бочча федерациясы 
Оңтүстік Кореядан халықара лық 
сарапшы Чоль Хён Квонды 
шақырған болатын. 5-10 тамыз 
аралығында 'тетін семинарға 
тірек-қимыл аппараты бұзыл ған 
спортшылар мен ұлттық құра-
маның жаттықтырушы ларын 
қосқанда кемінде 30 адам қа-
тысатын болады.

Семинардың мақсаты – 
жиын ға қатысушылардың кә сіби 
дағдылары мен шебер лік терін 

арттыру болып отыр. Қа зақ стан-
дық боччашылар ха лықаралық 
сарапшының дә рісінен 'здеріне 
халықаралық аренада бәсекеге 
қабілеттілігін арттыруға к'-
мектесетін бағалы білім мен 
тәжірибе алатын бо лады. Бұл 
Қазақстанда инклю зив ті спорт 
түрін дамытудағы маңызды қа-
дам және мүгедек балалар мен 
спортшылардың толыққанды 
дамуына ықпал етеді.

Сонымен қатар 22-28 қазан 
ара лығында қазақстандық боч-

ча шылар қатысатын Азиялық 
пара ойындары 'теді. 5 спорт-
шы Халықаралық бочча фе де-
рациясы мен Азия паралим-
пиада комитеті мақұлдаған 
екі жақты шақыру алды. Қа-
зақстан Мә дениет және спорт 
министрлігі нің, Қазақстан 
боч ча федерация сының бас де-
меушісі – Туризм мен спортты 
қолдау қорының қол дауының 
арқасында Қазақ стан бочча-
шылары осы ойын дарға қаты-
сатын болды.

Жез�аз�ан �аласыны� екі 
т�р�ынына �атысты MetaGo 
�аржы (инвестициялы�) 
пирамидасын жарнамалау 
к�дігі бойынша сот�а дейінгі 
тергеп-тексеру басталды.   

Аталған фактіні Қаржылық 
мониторинг агенттігі Ұлытау 

облысы бойынша департаменті 
'ңірлік прокуратураның үй-
лестіруімен және агенттіктің 
к'леңкелі экономика саласын-
дағы талдамалық б'лімшеле-
рімен 'зара іс-қимыл нәтиже-
сінде анықтады.

Күдікті тұлғалар MetaGo 
қаржы пирамидасының қызметі 

туралы ақпараттық ресурстарда 
(YouTube бейнехостинг сайты, 
WhatsАpp және Telegram мес-
сенджерлері, Facebook және Ins-
tagram әлеуметтік желілері), 
сондай-ақ осы қаржы пирамида-
сының символикасы бар киім 
мен плакаттарды пайдалана оты-
рып халықпен кездесулер мен 
жи  налыстар 'ткізген. Осы ар қы-
лы 63 млн теңгеден астам сомада 
за лал келтіріп, қаржы пирами да-
сының заңсыз қызме тіне 80-нен 
астам азаматты тікелей тарт қан.

Қазір ҚР ҚК-нің 217-1-бабы 
(Адамдар тобының қаржы пи-
рамидасын жарнамалауы) бо-
йын ша тергеу жүргізілуде.

Сонымен қатар департамент 
бұрын жүргізілген арнайы жедел-
іздестіру іс-шаралары нәтиже-
сін де тіркелген Жезқазған қала-
сы ның осы тұрғындарына қатыс-
ты MetaGo қаржы пирамидасы-
ның құрылымдық б'лімшесін 
құру және басшылыққа алу 
фактісі бойынша сотқа дейінгі 
тергеу жүргізуде.

Ша�ын электр к$лігіне ги-
роскутерлер, сигвейлер, мо-
нок$ліктер, электр скейт -
бордтар және бас�а т�р лері 
жатады.  

Президент 29 маусым күні 
«Жол қозғалысын ұйымдастыру 
мәселелері бойынша кейбір заң-
намалық актілерге 'згерістер 
мен толықтырулар енгізу ту-
ралы» заңға қол қойды. Заң 
ресми түрде жарияланды және 
30 тамыздан бастап қолданысқа 

енгізіледі. Осы заң арқылы «Жол 
қозғалысы туралы» заңға тү-
зетулер енгізіліп, к'лік құрал да-
рының жаңа түр лерінің: «Электр 
скутері» мен «Шағын электр 
к'лік құралда рының» мәртебе-
сін анықтады. 

Шағын электр к'лігіне ги-
роскутерлер, сигвейлер, моно-
к'ліктер, электр скейтбордтар 
және басқа түрлері жатады.

Ал электрлік скутер – екі не-
месе үш д'ңгелегі бар, электр 
қоз ғалтқышын пайдалану ар қылы 

бір адамның қозғалуына арналған, 
орындығы жоқ, максималды 
конс  труктивтік жыл дамдығы са-
ға тына 25 шақы рымнан ас пайтын 
электрлі к'лік құралы.

Қолданыстағы заңнамада осы 
заңбұзушылықтар үшін жауап-
кершілік қарастырылған. Осы-
лайша, құқықбұзушылықтар 
анық талса, олар NҚБтК 593-бабы 
(5 АЕК айыппұл) немесе NҚБтК 
620-бабы (ескерту немесе 3 АЕК 
айыппұл) бойынша жауапқа тар-
тылады.

Шымкент �аласында 
сыбайлас жем�орлы��а 
�арсы �ызмет жер учаске-
лерін жекеменшікке за�сыз 
беру фактілерін аны�тады. 
Б�л туралы  Сыбайлас жем-
�орлы��а �арсы іс-�имыл 
агенттігіні� Шымкент �ала-
сы бойынша департамен-
тіні� басшысы Дәурен 
Ер�арин хабарлады.    

«Сыбайлас жемқорлыққа 
қарсы қызмет құрылыс сала-
сындағы жемқорлық тәуекел-
деріне сыртқы талдауды жалғас-
тырып жатыр. Шымкент қала-
сында тығыз құрылыс салуға жол 
бермеу мақсатында жекемен-
шікке заңсыз берілген жер учас-
келерін мемлекет пайдасына 
қайтару бойынша мақсатты іс-
шаралар ұйымдастырылды. 

Қазір сот шешімімен аукционсыз 
кәсіпкерлерге берілген жердің 
жалпы ауданы 77 гектар, құны 
3 млрд теңгеге жуық 46 жер учас-

кесі мемлекеттің балансына 
қай тарылды», – деді Дәурен 
Ерғарин. Сот шешімі заңды 
күшіне енген жоқ.

2тінім беру �шін ж�мыс 
берушіге электронды �кімет 
порталында�ы деректерді 
тол тыру �ажет. 

Электронды үкімет порталы 
арқылы қате т'ленген әлеуметтік 
аударымдарды және міндетті 
зейнетақы жарналарының қате 
есептелген сомаларын қайтару 
бойынша сервис іске қосылды.

Пилоттық жоба қызмет алу-
шылар үшін қате аударылған 
қаражатты қайтару жолын жеңіл-
детіп қана қоймай, Мем лекеттік 
корпорация қызметкерлеріне 
жүктемені айтарлықтай азайтады.

«Бұған дейін жұмыс берушілер 
Мемлекеттік корпорацияға келіп, 
ақшалай қаражатты қайтару туралы 
'тінішті қағаз күйінде тап сыратын. 
Одан б'лек, 'тініштер пошта қыз-
меті арқылы жіберіліп, оларды 
жеткізу ұзақ уақытты талап ететін. 
Біз азаматтарға қолай лы болу үшін 
eGov.kz порталында осы сервисті 
іске қостық. Енді жұмыс берушілер 
мен т'леушілер, 'тінішті онлайн 
жіберіп, уақытын едәуір үнемдей 
алады. Жаңа сервистің арқасында 
қызмет к'рсету мерзімі 15 күннен 
12 жұ мыс күніне дейін қысқартыл-
ды. Сонымен қатар 'тініш беру-
шілер 'тінішінің қаралу дәрежесін 

бақы лай алады», – деді Мемлекеттік 
корпорацияның басқарма т'раға-
сы ның орынбасары А.Ибраев.

Айта кетейік, қате аударылған 
әлеуметтік және зейнетақы ауда-
рымдарын қайтару, жүктілік және 
1,5 жасқа дейінгі бала күтімі бо-
йынша берілетін әлеуметтік т'лем-
дерінің дұрыс есептелуі мен та-
ғайындалуы үшін қажет.

Айта кетейік, бұл сервис Еңбек 
және халықты әлеуметтік қорғау 
министрлігі мен Цифрлық даму, 
инновациялар және аэроғарыш 
'неркәсібі министрлігі арасында 
бірлесіп жасалған бұйрық нәтиже-
сінде іске асырылды.

Шымкент �аласында самокат 
мінген есірткі �ойып кетуші �сталды. 
К�діктіден аса ірі м$лшерде синте-
тикалы� есірткі тәркіленді.   

Қала аумағында рейдтік іс-шаралар 
жүргізу барысында түнгі уақытта қараңғы 
к'шеде самокат айдап жүрген жас жігіт 
есірткімен күресушілердің күдігіне ілікті. 
Тыйым салынған заттардың бар-жоғын 
тексеру кезінде полицейлер оның с'м ке-
сінен бірреттік доза салынған синтетикалық 
есірткінің 20 дана орамын және оны жасыру 
үшін жерді қазуға арналған пышақ тапты.

Сондай-ақ жедел уәкілдер ұсталған 
азаматтың пәтерін тінтіп, одан 120 грамм 
ұнтақ тәрізді психотроптық зат салынған 
пакет, 2 таразы және 19 есірткі орамын 
тауып, тәркіледі.

4аза�станды� бочча ��рамасы 18-24 тамыз аралы�ында Польшада $тетін Poznan 
2023 World Boccia Challenger халы�аралы� жарыстарына �атысу�а дайындалуда. 
3-18 тамыз аралы�ында Астанада 4аза�стан ��рамасыны� �здік дайынды�ын �ам-
тамасыз ету �шін паралимпиадалы� жатты�у орталы�ы базасында о�у-жатты�у 
жиындары $теді.  Парламент Сенатыны� Т$ра�асы – 4аза�стан бочча федерациясыны� 
президенті Мәулен @шімбаев дамуда�ы ерекшелігі бар жас спортшылар�а �олдау 
білдіріп, Паралимпиада орталы�ында�ы жатты�уларды� біріне �атысты.   
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РАДИАЦИЯЛЫҚ 
ҚАУІП ТӨНДІРМЕЙТІН 
ЖЕРДІ ШЕКТЕУСІЗ 
ПАЙДАЛАНУҒА БОЛАДЫ

– «Семей ядролық қауіпсіздік ай ма-
ғы туралы» Заң қабылданды. Заңның 
қан дай ерекшеліктері бар?

– Заңның негізгі мақсаты – бұрын-
ғы Семей ядролық сынақ алаңында 
(СЯА) және оған іргелес жатқан жер-
лер де радиациялық және экологиялық 
қауіпсіздіктің тиісті деңгейін қамта ма-
сыз ету. Сонымен қатар Семей ядролық 
алаңы жерлерінің пайдаланылуына 
мем лекеттік бақылауды күшейту, ра-
диа циямен зиянданған аумақты реа-
би литациялау, Қазақстан Республика-
сы ның ғылыми әлеуетін дамыту, атом 
энер гиясын бейбіт мақсатта пайдалану 
мә селелерінде Қазақстан Респуб ли ка-
сы ның ұстанымын нығайту. 

– Оның залалсыз екенін кім зерт тей-
ді? �зіміздің отандық институттар мен 
ға лымдар ма? Шетелдік ғалымдар да 
қа тыса ма?

– Зерттеулерді отандық ғылыми 
ор   талық жүргізген. Нақтылап айтсақ, 
2008-2021 жылдар аралығында «Яд ро-
лық-энергетикалық жобаларды да мы-
ту» республикалық бюджет бағ дар ла-
масы ның «Қазақстан Республикасы-
ның аумағында радиациялық қауіп сіз-
дікті қамтамасыз ету» кіші бағдарла ма-
сының шеңберінде «Ұлттық ядролық 
ор талық» РМК-ны СЯА-да кешенді 
эко логиялық зерттеулер жүргізді және 
олар келесі бағыттарды қамтыды:

- топырақ жамылғысындағы техно-
ген ді радионуклидтердің құрамын 
анық тау;

- жерүсті және жерасты суларының 
радиациялық жағдайын бағалау;

- атмосфералық ауаның радиация-
лық күйін бағалау;

- флора мен фаунаның радиациялық 
жағдайын бағалау;

- егер сынақ аймағында тұрғындар 
қо ныстанған жағдайда, онда тұратын 
жә не қызмет атқаратын адамдардың 
қа былдауы мүмкін сәулелену дозала-
рын есептеу. 

Кешенді зерттеу барысында жалпы 
30 мыңнан астам қоршаған орта объек-
ті лерінің, оның ішінде топырақтың, 
су дың, ауаның, <сімдіктер мен жануар-
лар дың сынамалары алынды. Олардағы 
жасанды радионуклидтердің құрамын 
анықтау үшін таңдалған үлгілерге 100 
мыңнан астам зертханалық талдаулар 
жа салды. Жер бедерінде 200 мыңға 
жуық радиометриялық <лшеулер жүр-
гізілді. 5000-нан астам техногендік 
объек тілер дешифрландырылып және 
олар ға радиациялық зерттеулер жүргі-
зілді, радиациялық жағдайдың 1000-
нан астам картасы жасалды. СЯА үшін 
ГИС-жобасы құрылды, онда қазіргі 
уа қытта бар барлық сауалнама нәти-
желері жинақталған.

Осы жұмыстардың нәтижелері 
бойын ша СЯА кешенді экологиялық 
зерттеулердің материалдары дайындал-
ды және олар мемлекеттік экологиялық 
сараптамаға жіберіледі. СЯА зерт теу-
лердің басты нәтижесі ядролық сынақ-
тар дың салдарынан пайда болған ра-
диоак тивті ластанған учаскелердің 
ше карасын анықтау.

Ұлттық ядролық орталықтың сы-
нақ аумағын зерттеу үшін қолданған 
тә сілі оң қорытындылар түрінде к<рі-
ніс табу арқылы МАГАТЭ сарапшылары 
тарапынан оң бағаланды.

– Семей сынақ алаңындағы қауіпсіз-
дік аймақ деп отырғанымыз қандай ай-
мақ? 

– Семей ядролық қауіпсіздік ай ма-
ғы на (СЯҚА) тұрғындарға ядролық 
жә не радиациялық қауіп т<ндіретін 
яд ролық қаруды сынау нәтижесінде 
пай да болған радиоактивті ластанудың 
бар лық учаскелері мен объектілері 
кіре тін болады.

Ядролық қауіпсіздік аймағы толы-
ғы мен дерлік СЯА шегінде орналаса-
тын болады, бірақ сонымен бірге бір-
қа тар жағдайларда СЯА іргелес кейбір 
аумақтардың ядролық сынақтардың 

радиоактивті ластануына ұшырағанын 
ескеру қажет.

Ол үшін 2023–2024 ж.ж. бұл аумақ-
тар ға кешенді экологиялық зерттеу 
жүр гізілетін болады.

СЯҚА аумағында тұрақты негізде 
ке лесі іс-шаралар жүзеге асырылатын 
бо лады:

– инфрақұрылым объектілерін 
тиім ді басқаруды және дұрыс ұстауды, 
ж<н деуді, реконструкциялауды және 
жаң ғыртуды ұйымдастыру;

– радиоактивті ластанудың та-
ралуын шектеу бойынша жұмыстарды 
жүргізу;

– шектен тыс радиоактивті лас-
тану ға ұшыраған жерлерді қалпына 
кел тіру;

– Семей ядролық қауіпсіздік ай-
мағының қауіпсіздігін күшейту; 

– атмосфералық ауаның, жерасты 
жә не жерүсті суларының, топырақ пен 
<сім діктердің радиоактивті ластану 
дең   гейін тұрақты бақылауды қам та-
масыз ету, сондай-ақ Семей ядролық 
қауіпсіздік аймағындағы радионук лид-
тердің миграциясының параметрлерін 
анықтау.

Кешенді экологиялық зерттеулер 
нә тижесінде қоршаған ортаның негізгі 
ком поненттерінің радиациялық жай-
күйі туралы алынған мәліметтер, СЯА 
әкім шілік шекарасын оның радио-
э кологиялық жағдайына сәйкес қайта 
қарауға мүмкіндік береді. 

СЯА аумағы екі құрамдас б<лікке 
б< лінеді:

1) тұрғындарға радиациялық қауiп 
т<н дiруi мүмкiн емес және босалқы 
жерлер санатынан шығарылуы және 
шаруашылық айналымға берiлуi мүм-
кiн жерлер;

2) тұрғындарға радиациялық қауiп 
т<н дiретiн және онда болуы ерекше 
тәр тiппен реттелетін СЯҚА құруға 
ұсы   нылатын жерлер. 

– Сынақ алаңы ядролық қауіпсіздік 
ай мақ деп танылу үшін қандай крите-
рий лер қойылады? 

– СЯА радиоактивті ластануға 
ұшы раған және ядролық қару сы нақ-
тары жүргізілген жерлері, кешенді 
эко логиялық зерттеулер мен мем ле-
кет тік экологиялық сараптаманың 
қ о   рытындысы негізінде Семей ядро-
лық қауіпсіздік аймағының жерлері 
деп ауыстырылады және танылады.

– Заң қауіпсіз аймақ деп белгілеп 
отыр   ған жерлерді пайдаланған және 
одан алынатын $німдердің адамдардың 
ден саулығына қауіп келмейтіндігіне ке-
пілдік бере ала ма? 

– «Семей ядролық қауіпсіздік ай-
ма ғы туралы» Заң Семей ядролық 
қауіп сіздік аймағын құру және пайда-
лану кезінде туындайтын қоғамдық 
қатынастарды реттейді.

Тұрғындарға әлеуетті радиациялық 
қауіп т<ндірмейтін жерлерді босалқы 
жер лер санатынан шығаруға және 
шек теусіз шаруашылық айналымға 
беру ге болады. Босалқы жерлерді басқа 
са наттарға ауыстыру туралы шешім 
ке шенді экологиялық зерттеу және 
мем лекеттік экологиялық сараптама 
материалдары негізінде қабылданады. 
Бұл ретте кешенді экологиялық зерттеу 
ма  териалдарында ұсынылатын қыз-
мет тің сипаты ескерілуі тиіс.

– Қауіпсіз деп танылған жерлерді 
қан дай мақсатқа қолдану к$зделеді?

– Семей ядролық қауіпсіздік айма-
ғы на кірмейтін бұрынғы Семей поли-
го  нының шартты түрде таза жерлерін 
(шамамен 8900 км2) шаруашылық 
қыз метке одан әрі беру мүмкіндігі пай-
да болады.

Тұрғындарға радиациялық қауіп 
т<н дірмейтін жерлерді Қазақстан Рес-
пуб ликасының нормативтік-құқықтық 
ак тілер талаптарын сақтай отырып, 
шек теусіз пайдалануға болады.

Сұхбаттасқан 
Жадыра МҮСІЛІМ

Еділ ЖА�БЫРШИН, Мәжіліс депутаты:

ТЕҢІЗ ЖАҒАЛАУЫНДАҒЫ ЖЕРЛЕР 
МЕМЛЕКЕТКЕ ҚАЙТАРЫЛДЫ

ТҰРҒЫНДАРДЫ АЛАҢДАТҚАН САУАЛ КӨП

МЕКТЕПТЕРДІҢ КҮРДЕЛІ 
ЖӨНДЕУІ ПЫСЫҚТАЛДЫ

Жиында облыстық Жер ресурстарын 
бас қару департаментінің басшысы Хақ-
һарман Бағынов <ңірдегі пайдаланылмай 
бос жатқан және заңсыз берілген жерлер 
бойын ша жүргізіліп жатқан жұмыстар 
ту ра лы баяндама жасады. Ол «Самал-2» 
ша ғын ауданындағы «Вилла» нысаны 
қай тарылғанын, қазір «Кендірлі» дема-
лыс аймағында қонақ үйлер салынған 
Қос-АДА жерлеріне зерттеу, талдау жұ-
мыс тары жүргізілуде екенін айтты.

Игерілмей жатқан жерлер мемлекет 
мен шігіне қайтарылып, ел игілігіне бе-
рілуі керек. Осы ұстаныммен жұмыс жа   -
сай тын комиссия мүшелері заңсыз жер-
лерді анықтау жұмыстарын жандандыра 

түсу керектігін ұсынды. Комиссия мү ше-
сі, Жаңа<зен қаласынан сайланған об-
лыс  тық мәслихат депутаты Шәріп Ақжі-
гі тов «Кендірлі» демалыс аумағындағы 
жер лерді тексеруге шақырды. Комиссия 
ке зінде партия белсендісі Нұрлыбек Кұл-

жабаев Маңғыстау ауданындағы жерін 
мем лекет меншігіне <з еркімен беруге 
дайын екенін айтты. Сондай-ақ басқа да 
жер лерді анықтап, мемлекет меншігіне 
пай далануға, әлеуметтік нысандар салуға 
қай тару керектігін жеткізді.

А�тау �аласында «AMANAT» пар-
тиясы Ма��ыстау облысты� фи лиа-
лы жанында�ы «Жер аманаты» ко-
мис сиясыны� кезекті отырысы 'тті. 
Он да те�із жа�алауында�ы 225,9 
гек тар жер мемлекет меншігіне �ай-
тарыл�аны хабарланды.

Қабылдау барысында «Арай» шағын 
ау данындағы құрылыс жұмыстарымен 
ке ліспейтін қала тұрғындарының ұжым-
дық <тініші қаралды. Олардың пікірінше, 

мек теп пен демалыс аймағын орна лас-
тыру ға арналған тізімнен Пушкин – 
Аман гелді – Набережная к<шесінен 
т< менгі аумақтың шекарасын алып тас-

тау керек. Қостанайдың жеке коттедждер 
ор наласқан орталық к<шелеріндегі жер 
те лімдерін мемлекет меншігіне мәжбүрлі 
түр де тартып алу жұмыстары жүргізілуде. 
Осы ретте олар Қостанай қаласының ор-
та лығындағы Тәуелсіздік к<шесінің 
бойын дағы жер телімдерін жоспарлау 
құжа тынан алып тастауды талап етіп отыр.

Жиналғандардың жанайқайын ес ті-
ген Сайлаубек Ещанов ешкімнің үйін 
еш кім күштеп тартып алмайтынын атап 
<т ті. Оның үстіне, тұрғындардың к<п ші-
лігі жаңа шағын ауданның құрылысына 
шы найы қызығушылық танытып отыр-
ғанын айтты. Қабылдау қорытындысы 
бойын ша Қостанай облысы әкімдігінің 
Құры лыс, сәулет және қала құрылысы 
бас қармасына Тәуелсіздік к<шесінің 
бойын дағы аумақтарды мемлекет мұқ-
т ажы үшін мәжбүрлеп алып қоюға жата-
тын жер учаскелері тізімінен алып тастау 
туралы <згертулер енгізу ұсынылды. Пар-
тияның облыстық филиалы бұл бағыт-
тағы жұмысты бақылауда ұстайтын бо-
лады.

А�мола облысы Б0ланды ауданы-
на �арасты 1ара'зек ауылыны� мек-
тебі ашыл�аннан бері биыл бірін ші 
рет ж'нделіп жатыр. 3бден тозы�ы 
жет кен �имаратты� шатыры �айта-
дан салынып, жа�а терезелер орна-
тылуда.

Қыркүйекке дейін мектептің оқу ка-
бинеттері, асханасы және спортзалы ж<н-
де леді. Жалпы ж<ндеу жұмыстарының 80 
пайы зы толығымен аяқталған. Мектеп 
ди рек торы Қалима Дайырова ғимаратқа 
күр делі ж<ндеу <те қажет болғандығын 
ай тады.

«Бұл мектепте мәселе к<п болды. Ең 
бас тысы – электр құрылғылардың ескіруі, 
су құбырының жоқтығы және де кәріз 
жүйе сінің болмауы. Суды ауладағы ұңғы дан 
аламыз, онда да оның суы <те нашар», – 
дейді ол. 

Жалпы <ңірде 80-нен астам мектеп 
ж<н деуден <тіп, 5 мыңнан астам орынға 
есептелген 14 жаңа мектептің құрылысы 
жүріп жатыр. К<бі облыс орталығы мен 
Астана маныңдағы аудандарда. Соның 
алтауы жаңа оқу жылының қарсаңында 
іске қосылмақ. Жаңартылып жатқан ғи-
мараттар <ткен ғасырдың ортасында са-
лынған. Білім ордалары енді жаңа оқу 
жылы қарсаңында жаңа кабинеттермен 
жа сақталып, заманауи құрылғылармен 
жаб дықталмақ. Аудандық партия филиалы 
жанындағы Партиялық бақылау комис-
сиясының мүшелері мектептің ж<ндеу 
жұмысымен танысып, жүргізіліп жатқан 
істерді тағы бір пысықтады. 

Жалпы, Бұланды ауданына қарасты 
Вознесенка және Қара<зек ауылдық мек-
тептерінде жаңа модификациядағы каби-
неттер ашылып, қажетті құрылғылармен 
жаб дықталмақ. Ол құрылғылар дайын, 
ж<н деу жұмыстары аяқталғаннан кейін 
ор натылмақ. Спортзалдармен алғашқы 
әс  кери дайындық кабинеттері жаңа қа жетті 
құрал-жабдықтармен қамтамасыз етіл мек. 
Бұл жұмыстардың барлығы па р тия де-
путаттарының жіті бақылауында болады.

1останай облысты� мәслихатыны� т'ра�асы Сайлаубек Ещанов партия 
филиалы �имаратында азаматтарды жеке мәселелері бойынша �абылдады. 
Іс-шара�а «АМАNАТ» партиясыны� облысты� филиал т'ра�асы Бибіг<л 
А��ожина да �атысты.

«AMANAT» партиясы Жамбыл об-
лысты� филиалы жанында�ы Сы бай-
лас жем�орлы��а �арсы іс-�имыл 
ж' ніндегі ке�ес пен Партиялы� ба-
�ы лау комиссиясыны� м<шелері 
Мер кі ауданына барды.

Мақсат – партияның Сайлауалды бағ-
дар ламасын іске асыру ж<ніндегі Жол 
кар тасы к<рсеткіштерінің орындалуы 
бойын ша Андас батыр ауылының маныңда 
құры лысы жүріп жатқан Андас-2 және 
Ан дас-3 су қоймаларының құрылысына 
қо ғамдық бақылау жүргізді. Андас-2 су 
қой масы құрылысын «Тараз Строй-2004» 
ЖШС биылғы шілде айының басында бас-
таған. Бүгінгі күнде жұмыстарының 30 
пайы зы бітіп тұр. Б<лінген қаражаттың 
жал пы к<лемі 100 миллион теңге. Су қой-
масы пайдалануға берілген кезде 30 млн 
текше метр су жинауға мүмкіндік бермек. 
Құрылысты аяқтау жыл соңында желтоқсан 
айына жоспарлануда.

Сондай-ақ екінші құрылыс нысаны 
Ан дас-3 су қоймасына жалпы к<лемі 200 
мил лион текше метр су жинауға болады. 
Оның құрылысын жүргізіп жатқан «Тола-
ғай-2050» ЖШС бүгінде құрылыстың 25 
пайы зын аяқтаған. Аталған құрылысты 
2024 жылдың сәуір айында пайдалануға 

беру жоспарлануда. Құрылысқа жалпы 
к< лемі 1,5 миллиард теңге қарастырылған. 
Жо ғарыда аталған екі насынға 45 жұмысшы 
және 34 техника жұмылдырылған.

Комиссия мүшелері тарапынан құры-
лыс қа жауапты <кілдерге жұмыстарды 
са па лы орындау, нысандарды тиісті мер-
зім де пайдалануға беру ж<нінде ұсыныстар 
берілді. Сондай-ақ мердігер компания лар-
дың <кілдеріне құрылыс жұмыстары толық 
аяқ талғанға дейін қоғамдық бақылау 
жұ  мыс  тарының жалғаса беретіндігі ай-
тылды.

СУ ҚОЙМАЛАРЫ ҚҰРЫЛЫСЫ 
ПАРТИЯНЫҢ БАҚЫЛАУЫНДА

Радиациялы� �ауіпсіз айма� �андай? Ол жерлерді пайдалану�а 
бола ма? Оны� залалсыз екеніне зерттеу ж<ргізілді ме? Б0�ан �аза� 
�алымдары �андай болжам жасады? Біз осы орайда к'кейіміздегі к'п 
сауалды 1Р Парламенті Мәжілісіні� депутаты, «AMANAT» партиясы 
фракциясыны� м<шесі Еділ Жа�быршинге �ой �ан едік.
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«4 тамыздағы жағдай бойынша ВПУ-
2 және ВПУ-3 айлақ құрылғыларына 
байланған танкерлерге мұнай жүктеу 
штаттық режимде жүзеге асырыла бас-
тады. Консорциумның инфрақұрылы-
мына зақым келген жоқ. КҚК акватория-
сындағы және Новороссийск портындағы 
кемелердің қозғалысына қойылған уа-
қытша тыйым 4 тамызда, сағат 10.39-да 
алып тасталды. Күзет б)лімшелерінің 
күштері мен құралдары және мердігер-
лердің кезекші су к)ліктері экипажсыз 
суүсті жүзу құралдарын анықтауға бағ-
дарланды. Табылған жағдайда шұғыл 
құлағдар етеді», – деп мәлім етті кон-
сорциум. 

Бұған дейін Telegram арналар Южная 
Озериевка ауданында да жарылыстар 
болғанын хабарлады. Онда Каспий құбыр 
консорциумының теңіз терминалы 
орналасқан. Ресейлік ақпарат құралдары 
әлдебір пилотсыз дрондардың қара алтын 
қабылданатын «мұнай маягын» шабуыл-
дағанын жазды. :леуметтік желіде жа-
рияланған видеода теңіз дрондарының 
бірінің атып түсірілген соң ұзақ  уақыт 
жанып, ақырында жарылғаны бей-
неленген. 

Сонымен бірге РФ Қорғаныс ми-
нистрлігі қарсыласының теңіз дрондары 
РФ әскери теңіз базасына да шабуыл 
жа сағанын, бірақ базаға зақым келмеге-
нін мәлімдеді. Алайда оның жанындағы 
порт та уақытша жабылып, кемелердің 
жүрісі тоқтатылған.

>з кезегінде КҚК «мұнай теңіз шам-
шырағына» шабуыл жасалғанын рас-
тамады. Барлық қажетті инфрақұры-
лымының жұмыс істеп, танкерлерге мұнай 
тиеп жатқанын нықтады. Оны айғақ-
тайтын видеоны жарияламады. Мұның 
қаншалықты шын екені осы айдың қоры-
тындысында, мұнай тиеу к)рсеткіштері 
жарияланған соң белгілі болады.

ҚАЛЫҢ ҚАЛАЙ, КҚК?
Новороссийск порты жабылған 

4 тамыз күні Премьер-Министр :лихан 
Смайылов КҚК бас директоры Николай 
Горбаньмен кездесіп, қалыптасқан 
ахуалды талқылады. Горбань алдымен 
Қазақстанның Үкімет басшысын КҚК 
теңіз терминалы айдынында болған тосын 
оқиғаның егжей-тегжейі туралы ақпарат-
тандырды. Ол КҚК теңіз тер миналының 
жабдықтары зақымданба ғанына, мұ-
найдың үздіксіз тиеліп, атап айтқанда, 
танкерге тиеу жұмыстары штаттық 
режимде жүзеге асып жатқанына сендірді. 

Жүздесушілер тасымал қауіпсіздігін 
арттыру шараларын талқылапты. 
Н.Горбань кейін журналистерге берген 
сұхбатында КҚК теңіз терминалынан 
мұ найды үздіксіз ж)нелтуді қамтамасыз 
ету мақсатында консорциумның қа ты-
сушылары қауіпсіздіктің қосымша ша-
рала рын қабылдап жатқанын жеткізді. 
:йткенмен, оны не шара екенін нақ-
тыламады. Сарапшылардың тұспал-
дауын ша, акционерлерге күзет қызметін 
күшейтуге, тіпті қорғаныс құралдарын 
сатып алуға қосымша шығын шығаруға 
тура келуі мүмкін. 

Жалпы алғанда, тараптар бұл тасымал 
жолының жабылуын емес, керісінше 

кеңеюін күтіп отыр. Мысалы, :.Смайы-
лов пен Н.Горбань Тар жерлерді жою бағ-
дарламасын (Программы устранения 
узких мест, ПУУМ) іске асыруды аяқтау 
мәселелерін талқылады. Бұл жоба Теңіз 
–Новороссийск мұнай құбырының )ткізу 
қабілетін жылына 82 миллион тон наға 
дейін арттыруға мүмкіндік береді. Кон-
сорциум басшысының айтуынша, КҚК 
Қазақстаннан мұнайдың к)п к)лемін 
ж)нелтуге механикалық тұрғыда дайын. 
Тек қауіпсіздік мәселесі алаң датады.

Мұның сыртында биылғы шілде 
айында ПУУМ-ның ең ірі және маңызды 
нысандарының бірі – Новороссийск 
маңындағы КҚК теңіз терминалындағы 
мұнай к)лемі мен сапасы к)рсеткіштерін 
)лшейтін жаңа жүйенің құрылысы тә-
мамдалды. Аталған жүйе шикізатты бір 
мезгілде 3 құрылғыдан айдауға жол аша ды. 
:йтпесе, бұған дейін негізінен екі құ-
рылғы (ВПУ) танкерлерге кезек-кезекпен 
мұнай құяды екен. Сонымен бір ге к)ктем 
және күз кезінде қолайсыз ауа райы, 
дауыл-шторм салдарынан тер миналдың 
жұмысы тоқтап қалумен бол ды. Ендеше 
жаңа жүйе шикі мұнай тасы малдау 
к)рсеткіштерін ұлғайтуға ықпал етпек.

Кездесу барысында Атырау облысын-
дағы КҚК нысандарын энергиямен үз-
діксіз жабдықтау, салық салу және ак-
ционерлерге дивидендтер т)леу мәсе-
лелері қаралды. Себебі Атырауда «Теңіз» 
және «Атырау» бас мұнай айдаушы 
стан  салары орналасқан: олар кен орын-
да рынан, жүк ж)нелтушілерден қара 
алтынды қабылдап алып, құбырға бағат-
тайды. Тіпті, «Исатай» және «Құрман-
ғазы» атты аралық мұнай айдаушы стан-
салар да осы )ңірде орын тепкен. 

КҚК бас директоры 2023 жылдың 
шілде айында консорциум Қазақстандағы 
«КҚК-Қ» АҚ акционерлеріне алғаш рет 
жекелей дивидендтер т)ленгенін хабар-
лады.

Бұған дейін ол тек ресейліктерге 
т)леп келіпті. 

«Бұдан бұрын компанияның 2022 
жылғы қызметінің қорытындысында 
Ресей аумағындағы «КҚК-Р» АҚ акцио-
нерлеріне 43 миллиард рубль дивиденд 
т)ленген болатын. Бұл 533 миллион дол-
ларға тең. Ал биылғы 30 мамырда )ткен 
акционерлердің жылдық жалпы жиы-
нында «КҚК-Қ» АҚ есебінің мәліметтері 
бойынша қалыптастырылған 174 мил-
лион доллар таза табысты қазақстандық 
акционерлер арасында б)лу туралы ше-
шім қабылданды. Дивидендтерді т)леу 
кезінде Қазақстан бюджетіне 6 068 250 
доллар салық ұсталды», – деді ақпарат 
құралдарына КҚК бас директоры 
Николай Горбань.

«ДРУЖБА» ДА ТОҚЫРАДЫ
Десек те, Қара теңізде қауіпсіздік бол-

маса, ондағы теңіз порттарына үнемі 
шабуыл жасалса, бұл жоспарлардың бәрі 
адыра қалуы мүмкін. Бүгінде Новорос-
сийск порты арқылы мұнай тасымалы 
қайта жанданды. Бірақ оған кіретін 
танкерлер үшін алда сақтандыру құны 
күрт қымбаттайды деген болжам бар. 
Тасымал компанияларының бір б)лігі 
Украина «әскери қауіпті аймақ» деп 
жариялаған Қара теңіздегі сол ресейлік 
порттарға кірмеуі мүмкін. 

«Жығылғанға жұдырық» дегендей, 
Польша Ресейден келетін «Дружба» мұ-
най құбырының Германияға бағытталған 
тармағын уақытша ағытып тастады. 
Бұған Ходеч қаласының тұсында құбыр-
дан ақау шығып, шикізаттың сыртқа 
шым-шымдап шыға бастағаны себеп 
болған екен. 

Теңізбен емес, құрлықпен қара алтын 
таситын осы магистралды құбыр арқылы 
да қазақ мұнайы Еуропаға, соның ішінде 
Германияға арна тартады. 

Қазақстанның Энергетика министр-
лігі «Дружба» құбырының жабылуы қа-
зақстандық жеткізілімдерге кері әсер 
етпейтінін мәлімдеді. Оның дерегінше, 
биылғы тамыз айында «Самара» стансасы 

бағытында мұнай тасымалы жоспарлан-
ған. Самарадан ары қарай қара алтын 
Гер мания аумағына жақын жерге, Пол-
ша дағы Adamowo-Zastawa («Адамова 
застава») елді мекеніне жетіп, еуропалық 
құбыр жүйесіне қосылады. Бұл – Қа-
рашығанақ Петролеум Оперейтинг 
Б.В. компаниясының )німі. Тамыздағы 
тасымалдың жалпы к)лемі 100 мың тонна 
к)рінеді. 

«Тәуліктік кесте бойынша 2023 жыл-
ғы 3 және 5 тамыз аралығында Аты-
раудағы Үлкен Шаған аралық мұнай 
айдау стан сасында осы мұнайдың 11,6 
мың тоннасы қабылданды. Қалған к)ле-
мін қабылдау 6 тамызда басталды және 
29 тамызға дейін жалғасады. Содан соң 
оны Самара ара лық мұнай айдау станса-
сы бағытында тасымалдау 25 тамыздан 29 
тамыз ара лығында жүзеге асырыла ды», 
– деп тү сіндірді Энергетика министрлігі. 

Ведомствоның мәліметінше, қазақ 
мұнайы одан ары Германияға шамамен 
28-30 тамыз аралығында жеткізіледі деп 
күтіп отыр.

Яғни, соған дейін Польша «Дружба» 
құбырының германиялық тармағындағы 
ақауларды жояды деп үміттенеді. Кеше, 
7 тамызда «Дружбаның» польшалық 
операторы PERN компаниясы зақым-
далған тармақтағы ж)ндеу жұмыстарын 
жеделдетіп жатқанын, нәтижесінде оны-
мен Германияға мұнай айдауды 8 тамыз-
дан соң қалпына келтіруге тырысатынын 
мәлімдеді. 

Негізі, «Дружба» құбыры ресейлік 
Транснефть алпауытының меншігінде. 
Қазақстандық «ҚазТрансОйл» ұлттық 
компаниясы одан биылғы 2023 жылы осы 
құбырмен 1,2 миллион тонна қазақ мұ-
найын Германияға тасымалдауға квота 
алды. 

БАЛАМАЛЫ БАҒЫТ, 
ҚАЙДАСЫҢ?

КҚК бас директоры Николай Горбань 
Қазақстанның Үкімет басшысы :лихан 
Смайыловпен әңгімесінде қазақстандық 

қара алтынды әлемдік нарықтарға шы-
ғаруда Теңіз–Новороссийск (КҚК) мұ-
най құбырына бәсекелес болатын балама 
бағыттарды қарастырғанын айтты. Оның 
пікірінше, әзірге КҚК-ға толыққанды 
балама жоқ. 

Мұнай-газ саласының эксперті 
Н.Жұмағұлов КҚК магистралін толық 
алмастыра алатындай әзірге балама жоқ 
деген байламын қостады. 

Ақтау теңіз порты арқылы :зербай-
жанға бүгінде кем дегенде 5-7 миллион 
тонна мұнай ж)нелтуге болады. Мұнай 
құю қуаттылықтарын қалпына келтіру 
жұмыстары аяқталған соң бұл к)лем 12,5 
миллион тоннаға дейін жеткізіледі. 

Бұдан б)лек, Иранға СВОП-жеткізу 
жолы бар. Алайда ол үшін қосымша ке-
лісімдер қажет. Қалай болғанда, Қа-
зақстан Новороссийск порты арқылы 
айдауын жалғастырады. 

Бұл ретте Украина тарапы мұнай та-
сымалдайтын азаматтық танкерлерге, 
кемелерге шабуыл жасамайтынын қо-
сымша мәлімдеді. Украиналық дрондар 
жарып, істен шығарған ресейлік Sig 
танкері бұл қатарға жатпаған, )йткені 
украиналық барлау қызметі оның 
Украина аумағын оккупациялаған РФ 
әскерінің техникасына отын тасығанын 
әшкерелепті. 

Argus агенттігінің ақпаратынша, Қа-
зақстан биыл мұнай )ндірісін 90,5 млн 
тоннаға дейін арттыруды жоспарлады. 
Сондықтан республикаға Ресейді ай-
налып )тетін баламалы жолдарды бәрібір 
іздеуге тура келеді. 

Агенттік сарапшылары барлық ба-
ламалы бағыт қолданыстағы және тал-
қылау барысындағы болып б)лінетінін 
жеткізді. Негізгі және қолданыстағы 
бас ты баламалы бағыт – Каспий арқылы 
:зер байжанға танкерлермен жеткізіп, 
Баку – Тбилиси – Джейхан мұнай құ-
бырына қосу болып отыр. Бұл бағытта 
2023 жылы шамамен 1,5 миллион тонна 
қазақ мұнайын ж)нелту жоспарланған. 
2026 жылға қарай бұл к)лем 10 есе )сіп, 
15 миллион тоннадан асуы тиіс. 

Екінші бағыт ретінде былтырдан бері 
грузиялық Батуми портына Теңіз кен 
орнының мұнайын теміржол цистер на-
ларымен жеткізу қайта жанданды. Үшін-
шіден, құрлықтағы «Дружба» құбыры 
арқылы Германияға 1,2 миллион тонна 
мұнай экспорттау қолға алынды. Осы 
құбырдың оңтүстік тармағымен де мұнай 
тасымалдау мәселелері пысықталып 
жатыр. 

Иран бағыты да перспективті са-
налады. Компаниялардың бір тобы бұл 
елге мұнайды теміржолмен жеткізу жол-
дарын қарастыруда. Тек оның шығындары 
к)бірек болып тұрған к)рінеді. Негізгі 
б)лігі Каспий арқылы жолдануы мүмкін. 
Сонымен бірге Тегеранмен келісімге келу 
де оңай шаруа емес. Келісс)здер ұзаққа 
созылды.

Индустрия және инфрақұрылымдық 
даму министрлігінің хабарлауынша, 
Каспийдегі теңіз порттарының жалпы 
)ткізу қабілеті 21,2 миллион тоннаны 
құрайды. Ақтау және Құрық порттарында 
2 мұнай құю, 2 астық, 3 паром және 
2 құр ғақ жүк терминалы жұмыс істейді.

Бірақ КҚК бәрібір негізгі бағыт болып 
қала береді. Ол басқа баламалы бағыттарға 
қарағанда экономикалық тиімді әрі ма-
ша қаты аз. Биыл сол арқылы Қа зақстан-
ның 56,5 млн тонна мұнайын әлемдік 
нарыққа жеткізу жоспарланған. Демек, 
Ресейдің соғысын тоқтатып, Украи намен 
бітімге келуін тілейтін елдер дің ішіндегі 
алғашқысы Қазақстан болса керек.

Елдос СЕНБАЙ

Бұған дейін де елімізге Ресейден келе-
тін импорт үлесі аз емес еді. Тіпті, барлық 
импорттың тең жартысын құрайтын. Енді 
биыл бұл к)рсеткіш одан да арта түсетін 
сыңайлы. Кейбір сарапшылар кезінде бұл 
ахуалды теріс бағалап, «ол шетелдік ин-
фляцияны да импорттап отыр» деп баға 
берген болатын. Ішкі нарықта бағаны 
ырық тандыра алмай отырған шақта, 
сырт тан келген тауарлардың бағасы қым-
бат болуына байланысты жағдайды одан 
сайын ушықтырып жіберген еді. Ал елде 
олардың орнын ауыстыра қоятындай им-
порталмастыру жайы мүлдем сын к)тер-
мейтін. Енді биылғы импорт толқыны 
тіпті қатты соққы болып тиіп отыр. Мұ-
ның себебі: геосаяси ахуалға сәйкес олар-
ды )ткізудің сыртқы нарығы тарылып 
отыр ғанымен және теңге-рубль бағамын-
дағы )згерістерге сай ондағы тауарлардың 
тартымдылығы артып отырғанымен 
байланысты болуы мүмкін. Сондықтан 
Ресей бұдан әрі де ТМД елдеріне тауар 
экспансиясын жалғастыра беретінін 

жоққа шығаруға болмайды. Ал бұл баға 
саясаты тұрғысынан келгенде ол жақтағы 
нарықтан да ысырып шығару жолымен 
біздің тауарлардың экспортына кесірін 
тигізуі мүмкін. Десе де, одан бұрын им-
портпен күреске назар қою керек сияқты. 
>йткені бізде шаруалар тұтынатын шы-
ғыс материалдарының құны )сіп барады. 
Ал к)ршімізде берілетін займ к)лемі 
біз ден екі есе жоғары, электр энергия, 
жанар-жағармай, тұқым к)лемі де сондай. 
Ауыл шаруашылығы техникалары, жем 
базасы, )сімдіктерді қорғау технологиясы 
бізден мықты. Мұның барлығы түптеп 
келгенде біздің бәсекеге қабілеттілігімізді 
тым т)мендетіп жібереді. Оның үстіне, ол 
жақта базалық ставка 7,5% болса, бізде 
16,75%. Агросаланы субсидиялаудың 
ЖІ>-ге шаққандағы орташа үлесі бізде 
4,7% болса, Ресейде 6,3%. Тағы бір мысал, 
К-700 тракторының орташа бағасы бізде 
90 миллион, оларда теңгемен алғанда 80 
миллион. Жиі қолданылатын аммиак 
селитрасының орташа бағасы Қазақ-

станда 184 мың, к)ршімізде 135 мың 
теңге. Қалай болғанда да, жағдай мәз 
емес. Естеріңізде болса, мұндай жағдай 
бізде бұған дейін де болған болатын. 2015 
жылдары осындай ахуал туындағанда 
солтүстік облыстарда к)птеген ет )ңдеу 
комбинаты, сүт зауыттары жаппай 
жабылған болатын. Бұл жолы ондай жағ-
дайға жеткізбеу үшін мемлекеттік дең-
гейде нақты да батыл шаралар қабылдауы 
қажет.

«Кез келген мемлекетте әлемдік баға-
лар құлдыраған кезде ел Үкіметі импортты 
шектеу үшін шаралар қабылдайды. Ішкі 
бағаны бидай )ндірушілер үшін қолайлы 
дәрежеде ұстап тұрады. Біздің  қазір 
бастан кешіп отырғанымыз дәл сондай 
жағдай. Ресей бидайы арзан бағамен 
ағылып заңсыз кіріп жатыр. Ал бізде 
отандық )ндірушілерді қорғау шаралары 
жоқ. Заңсыздығы )з алдына, кіріп жатқан 
бидайдың сапа және қауіпсіздік талап-
тарына сәйкестігі тексеріліп жатқан жоқ. 
Бұл ертең халықтың денсаулығына әсер 
етуі мүмкін. Біз қанша жерден дабыл к)-
терсек де, тексеруші органдар тарапынан 
жедел қадағалау жасалмай отыр. Соңғы 
уақытта Мемлекеттік кірістер комитеті 
бас к)тергендей болды, бірақ бұл жет-
кіліксіз. АШМ инспекциясы тарапынан 
әрекет жоқ. Біз қарсы шараларды екіге 

б)ліп қарастыруды ұсынамыз. Олар – 
жедел ден қою және жүйелі түрде ден 
қою. Мәселен, жедел түрде 10 қазаннан 
бастап авток)лікпен жұмсақ бидайды 
әкелуге тыйым салу керек. Мұндай ты-
йым 10 желтоқсанға дейін бар, оны мүм-
кіндік болса одан әрі созу керек. 1 қыр-
күйектен бастап бидай мен күнбағыс да  -
қыл дарына авток)лікпен әкеліге тыйым 
салу керек. >йткені олар бізге солтүстік 
облыстардан кіреді де, по йызбен оңтүс-
тікке жеткізіліп, одан әрі экспортқа ж)-
нелтіледі. Егер біз импортты жапқымыз 
келсе, онда осы заңсыз әкелі ніп жатқан 
би дайдың эспортын да жабуы мыз керек», 
– дейді «Қазақстанның Астық одағы» 
ЗТБ т)рағасы Нұрлан Оспанов.

Сүтке қатысты да жағдай осындай. 
Еліміздің сүт зауыттары биыл к)ктемнен 
бері қазақстандық )ндірушілердің 
тауарларын алуды қойған. Бұл, әсіресе 
пастерленген сүтке байланысты. Десе де, 
АШМ )кілдері шаруалардың шаруасын 
маңдытпай тұрған бұл ахуалдан сон-
шалықты проблема к)ріп тұрмағанын 
айтады.

«К)ршілерден к)п к)лемде тауар-
лардың келіп жатқаны рас.  Оған 
объективті себептер де бар. Бұл бағытта 
біздер түрлі шара қабылдап жат қанымыз 
екібастан. Бидайды әкелуге тыйым 

салған сияқты басқа )німдерге де тыйым 
салу керек деген пікірлер бар. Бірақ ол 
үшін сүбелі себеп керек. Мә селен, бидай 
тасымалында кеден алы мын т)леуден 
қашу, транзиттік тариф тердің орнына 
жергілікті тарифтерді қолдану, біз арқылы 
)ткізгендіктен, оларға ҚҚС қайтарып 
беру деректері кездесті. Міне, осы 
жағдайлар тыйым салуға себеп болды. Ал 
қазір импортпен келіп жат қандар біздің 
халықаралық келісім аясында жүзеге 
асып жатыр. Сондықтан да нақты 
заңбұзушылықтар болса, шара қолдануға 
болады», – дейді АШМ Агро)нім нарығы 
және ауыл шаруа шылығы )німдерін 
қайта )ңдеу депар таментінің )кілі 
Шаймерден Ахметов.

Қалай болғанда да, агробизнес )кіл-
дері мемлекеттің мұндай ұстанымын 
құптап отырған жоқ. Сол себепті де олар 
отандық экономикаға зиянын тигізетін 
мұндай келісімдерден бас тарту керектігін 
немесе қайта қарауды ұсынады. Бұл енді 
Президент деңгейінде шешілетін мәселе. 
Сол себепті де шаруалар барлық инстан-
цияға жүгініп, соңына дейін бармақ 
ниетте. >йткені бұлай жалғаса берсе, 
инфляция ушығып қана қоймай, азық-
түлік қауіпсіздігіне қауіп т)нуі әбден 
мүмкін.

Н.ҚОСАЙ

ҚАРА АЛТЫННЫҢ 
ТАСЫМАЛЫ ТОҚЫРАМАЙ МА?

ИМПОРТ ТҰНШЫҚТЫРЫП БАРАДЫ
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Ресейден келетін биыл импорт жа�дайды �иындатып т�р. Соны� ішінде 
кейбір тауарлар бойынша жа�дай тіптен �иын. Олар – дәнді да�ылдар, 
соны� ішінде арпа, кебек, зы�ыр, ж�мырт�а, �ант және �сімдік майы. 
Сәуір айынан бері оларды� �атары артып, �зіндік ��ны арзан бол�анды�тан, 
�аза�станды� шаруаларды� тауарларына с�ранысты т�мендетіп отыр. 
Осы себепті де шаруалар дабыл �а�уда.  
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Тамыз айыны	 басы талапкерлер 
мен ата-аналар �шін ала	 мен �мітті 
�атар кешетін уа�ыт. Себебі әр т�лек 
�шін �за� жыл�ы біліміні	 таразы�а 
т�сетін кезі осы. К�ні кеше �ы лым 
және жо�ары білім министр лігіні	 
ресми сайтында және әлеу меттік 
желілерінде 2023-2024 о�у жылына 
арнал�ан білім гранты ие гер   леріні	 
тізімі жарияланды. $леу меттік желі 
ар�ылы �л-�ыздарыны	 білім гран-
тын же	іп ал�анын айтып, с�йін ші 
с�ра�андарда есеп жо�. $рине, әр 
ата-ана �шін баласыны	 �ала�ан о�у 
орнына т�суі, тегін білім алуы �уа-
нышты жа	алы�. Осы ретте біз 
биыл�ы о�у жылында�ы білім гран -
тына �атысты мәліметтерді ж�йе-
леуге тырысты�. 

Биыл мемлекеттен 88 мың білім гранты 
б�лінген. Тағайындау конкурсына қатысуға 
94 мың талапкер құжат тапсырды. Бұл 
�ткен былтырғымен салыстырғанда, 14 
мыңға артық. Гранттардың басым б�лігі 
инже нерлік, �ңдеу және құрылыс салалары 
ма мандарын дайындауға арналған. Былтыр 
80 мыңнан астам талапкер грант конкур-
сына құжат �ткізсе, оның әр т�ртіншісі, 
яғни, 22 мыңы педагогикалық мамандыққа 
тапсырған. Ол кезде техникалық маман-
дықтар екінші орында болған. Үшінші 
орында ІТ сала, т�ртінші орында медицина 
болыпты. Атап айтсақ, былтыр еліміздегі 
білім беру гранттарының б�лінісіне 
қарасақ, 17 028 грант инженерлік, �ңдеу 
және құрылыс салаларына бағытталған. ІТ 
саласына – 7 487, жаратылыстану ғы-
лымдарына – 4 088, ауыл шаруашылығы 
ғылымдарына 1 895 орын б�лінген. Ал 
биылғы байқау қорытындысына сәйкес, 
ең жоғары сұраныс «Стоматология» ма-
мандығына болып отыр. Бұл мамандық 
бойынша осы жылы бір орынға 22 талапкер 
таласты. /рі қарай «Халықаралық қаты-
настар және дипломатия» – 14 адам. Құқық 
– 11 адам. «Музыка», «Дене шынықтыру 
мұғалімдерін даярлау» және «Психология» 
10 адамнан іріктеуге түскен. Үміткерлердің 
арасында 20 мыңға жуығы – «Алтын белгі» 
иегерлері, халықаралық және респуб-
ликалық олимпиадалардың жеңімпаздары 
мен оқу озаттары бар. Сондай-ақ грант-
тарды үлестіру барысында әлеуметтік осал 
санаттағы балалардың квоталары ес-
керілген.

Атап �тсек, биыл Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаевтың тапсырмасына 
сәйкес халық тығыз қоныстанған және 
жаңадан құрылған �ңірлердің жас тары 
үшін гранттар б�лінді. Педагогикалық, 
ин женерлік, IT мамандықтарға және жа-
ра тылыстану ғылымдары бойынша 
Аты  рау облысына – 1 500, Маңғыстау 
облы  сы на – 1 500, Ұлытау облысына – 300, 
Жетісу облысына – 300, Абай облысына 
– 500, Шымкент қаласына – 400, Түркістан 
облысына 500 грант берілген. 

ГРАНТҚА ІЛІКПЕГЕНДЕР 
ҚАЙТПЕК?

Биыл елімізде 162 мың талапкер ҰБТ 
тапсырып, шекті балды түлектердің 78% 
жинаса, орташа бал 69-ға жеткен. Сондай-
ақ Білім және жоғарғы білім министрлігінің 
ресми ақпараты бойынша, елімізде ҰБТ-

дағы ең жоғарғы балл – 137. Биыл 88 204 
студент мемлекет қаражатынан тегін және 
шәкіртақы алып оқымақ. Бұл – білім алам 
деген жастар үшін �те үлкен мүмкіндік. 
Мемлекеттік білім грантының 4 пайызы, 
яғни 3 528-і шетелдік қандастарға б�лінген. 
Сонымен қатар ЖОО тарапынан берілетін 
жеке, әкімдік және �зге де гранттар бар. Ал 
грант ала алмағандар үшін әлі де мүмкіндік 
к�п. Жергілікті бюджеттен б�лінетін 
әкімдік гранттары, Қазақстан халқына 
қоры гранттары және гранттан бас тар-
татындардың орны бар. Тіпті болмағанда 
ақылы түсіп, жақсы оқу арқылы семестр 
соңдарында ашық қалған гранттарға �туге 
болады.

Экс-министр, қазіргі Мәжіліс де путаты 
Асхат Аймағамбетов грант жең гендер 
тізіміне іліге алмай қалған түлектерді 
мойымауға шақырып, олардың әлі де тегін 
оқуға мүмкіндігі бар екенін жеткізді. 

«Біріншіден, игерілмеген бірнеше мың 
грант қайтадан үлестіріледі. Яғни, грант 
алған талапкерлерден кейін тұрған та-
лапкерлерге ҰБТ-да жинаған ұпай санына 
сәйкес беріледі. Соны күтуге болады. 
Екіншіден, әкімдіктердің гранттары бар. 
Бірнеше мың грант жергілікті бюджеттен 
б�лінеді. Үшіншіден, «Қазақстан халқына» 
қорының гранттары тағы бар. Т�ртіншіден, 
кейбір талапкер түрлі себеп бойынша 
жеңіп алған гранттарынан бас тартады. 
Олардың саны да аз болмайды. Ол гранттар 
да қайта тағайындалады. Бесіншіден, тіпті 
ештеңе болмаса, университетке ақылы 
түрде түсіп, кейін жақсы оқып, GPA жо-
ғары болса, білім алу кезінде босаған бос 
грантты ұтып алуға болады. Алтыншыдан, 
gap year алып бір жыл дайындалып, қай-
тадан ҰБТ тапсырып, грантты жеңіп алуға 
болады. Ол менің �з басымнан �ткен 
оқиға. Бұл да жақсы шешім. Жетіншіден, 
колледжге түсуге болады. Колледжде грант 
к�п, қажетті мамандықтар бойынша 
колледж бітіргендер нарықта тапшы. 
Керек болса, біраздан кейін әрі қарай 
ЖОО-ға түсіп, қысқа мерзімде жоғары 
білім алып шығуға да болады. К�ріп отыр-
ғандарыңыздай, мүмкіндік �те к�п. Бәрі 
әлі алда. Толық мәлімет алу үшін универ-
ситеттердің қабылдау комиссиясына жо-
лығу керек», – деп жазды Асхат Аймағам-
бетов әлеуметтік желідегі парақшасында.

«ҚАЗАҚСТАН ХАЛҚЫНА» 
ҚОҒАМДЫҚ ҚОРЫ 

НЕШЕ ГРАНТ Б�ЛДІ?
Осы ретте Асхат Аймағамбетов айтқан 

«Қазақстан халқына» қоғамдық қоры 
биылғы оқу жылына қанша грант б�лгенін 
анықтауға тырыстық. Қор сайтына кір-
генімізде қоғамдық қор 2023-2024 оқу 
жылында «Қазақстан халқына» ҚҚ Білім 
беру гранттары» қайырымдылық бағдар-
ламасы аясында бакалавриат бағдарла-
малары бойынша талапкерлерге жоғары 
және жоғары оқу орнынан кейінгі оқу 
ұйымдарында күндізгі оқуға 850 білім беру 
грантын б�лгені туралы ақпаратты оқыдық. 
Бұл гранттарға үміткерлер арасында ауыл-
дық жерлердегі, шағын және моноқала-
лардағы аз қамтылған отбасылар, жетім 
балалар немесе кәмелетке толғанға дейін 
ата-анасының қамқорлығынсыз қалған 
балалар, мүгедектігі бар азаматтар, мүгедек 
балаларды тәрбиелеп отырған отбасылар 
бар. Сонымен қатар биылғы қор б�лген 
гранттардың бір ерекшелігі 2022 жылғы 
қайғылы қаңтар оқиғалары кезінде қаза 

тапқан Қазақстан азаматтарының ба-
лалары мен Қаңтар оқиғасы кезінде жара-
ланған балаларға да грант қарастырылған. 
Сондай-ақ т�тенше жағдайлар кезінде қаза 
тапқан Қазақстан азаматтарының 
балалары да бұл гранттарға �тінім бере 
алады.

 «Қазақстан халқына» қорының мә-
ліметінше, білім беру грантының ие-
герлеріне оқу жылына 1 миллион теңгеге 
дейін оқу ақысы т�ленеді және бүкіл оқу 
мерзімі ішінде 40 000 теңге м�лшерінде ай 
сайынғы шәкіртақы т�ленеді. Шәкіртақы 
жазғы демалыс кезеңін қоспағанда, 10 ай 
ішінде т�ленеді. Бағдарламаға қатысудың 
шекті жасы толық 29 жасты құрайды.

«Білім беру гранты бір рет ұсынылатын 
атаулы грант болып табылады, екінші 
жоғары білім алуға білім беру грантын 
алуға жол берілмейді. Білім беру гранты �з 
қалауы бойынша және үлгерімінің т�мен 

болуына байланысты оқудан шығарылған 
жағдайларда, сондай-ақ студент оқудың 
екінші жылына қалдырылған және білім 
беру гранты иеленушісінің бағдарлама 
қатысушы екендігін растайтын күмәнді 
ақпарат немесе дәйексіз құжаттар ұсы-
нылған жағдайда тоқтатылады», – деп 
жазылды қор ұсынған мәліметте.

ГРАНТ САНЫНЫҢ К�ПТІГІ 
Б�СЕКЕЛЕСТІКТІ АЗАЙТА МА?
Жалпы деректерге сүйенсек, соңғы 

5 жылда грант саны 50%-дан астам артқаны 
жазылған: 2019 жылы – 51 023, 2020 жылы 
– 51 056, 2021 жылы – 56 561, �ткен жылы 
73 мың грант б�лінген. Осыған қатысты 
журналист Ерболат Мұхаммеджан грант 
санын к�бейтумен білім сапасы жоғары-
ламайтынын, керісінше т�мендейтінін 
айтты. Ол бұл туралы Instagram парақша-
сында жазды. «94 мың оқушы грантқа 
тапсырды. Ал б�лінген грант саны – 
73 мың. 1 грантқа 1,5 мектеп түлегі талас-
қан. Бәсеке мүлдем жоқ» деген ол бірінші-
ден, грант санын азайтып, ал артылған 

сомаға гранттың құнын �сіру керегін 
айтады. Себебі жыл сайын гранттың санын 
�сір геннен білімнің сапасы жоғарыламай-
ды. Керісінше, ертең мықты университеттер 
грантқа түсудің шекті балын �сіреді, нә-
тижесінде ұлттық және мемлекеттік уни-
вер ситеттердегі білім сапасы одан сайын 
нашарлап, жағдайы қиындай түседі. 
«Екіншіден, министрлік ғалымдарды ті-
келей қаржыландыруды қолға алу керек. 
Себебі гранттық қаржыландыру арқылы 
керісінше коррупциялық қатер бар. 
Сонымен қатар ол �з нәтижесін бермейді. 
Егер университеттегі мықты ғалымдарды 
тікелей қаржыландырса, жауапкершілікті 
арттыруға болар еді», – дейді ол. 

Журналист айтқандай, грант саны ра-
сымен к�п пе, бәсекелестік аз ба? Осы 
сұрақ т�ңірегінде облыстардағы ахуалды 
анықтау үшін Facebook-тегі ресми па-
рақшаларын іздестіргенде кейбір мектеп-
тегі оқушылардың түгелге жуығы грант 
ұтып алғаны белгілі болды. Мәселен, Ақ-
таудағы физика-математиканы тереңдетіп 
оқытатын 11-лицейдің биылғы түлектері-
нің дені мемлекеттік грант иегері атанған. 
Онда 11 «А» сыныбында оқыған 23 оқу-
шының барлығы жоғары білімді тегін 
алатын болғаны айтылған. 

«Бір сыныпты бітірген 23 оқушының 
біреуі Түркия еліне, біреуі Италияның 
ЖОО-на грантқа түсті және екеуі Чехияға 
тіл курсын тегін оқуға жолдама алды. Осы 
түлектерден �зге 19 оқушымыз мемлекеттік 
білім грантының конкурсына қатысты. 
Барлығы да грант жеңіп алды», – дейді 
сынып жетекшісі Ұлхия Максимова. Ал 
келесі сыныпты бітірген 19 оқушының 
16-ы мемлекеттік грант иегері атанған. 
Былтыр осы Маңғыстау облысындағы 
Мұнайлы ауданында бір мектеп түлек-
терінің 99% мемлекеттік грантқа ие болған 
еді. Яғни, Шоғы Мұңалұлы атындағы №5 
жалпы білім беретін мектебінің 70 түлегі 
мемлекеттік білім гранты конкурсына 
қатысып, нәтижесінде оның 69-ы грант 
иегері атанған. Ал ҰБТ-ға қатысқан осы 
аудандағы Қызылт�бе лицейінің 51 тү-
легінің 91 пайызы мемлекеттік грант иегері 
атанған болатын. 

Сондай-ақ осы жылы Атыраудағы 
Зияткер мамандандырылған мектеп-лицей 
интернатының алғашқы мектеп бітіруші 
32 түлегі мемлекеттік грант конкурсына 
қатысып, нәтежесінде 28 түлек грант иегері 
атанған. 

Грант санының �суіне орай Жоғары оқу 
орындары қауымдастығының прези денті 
Рахман Алшановтың пікірін сұраған 

болатынбыз. Оның айтуынша, алдағы уа-
қытта демография ахуалына байланысты 
мектеп бітірушілердің саны едәуір �сетін 
түрі бар. Бұған қарасақ, бәрі дұрыс секілді. 
Шынымен, соңғы жылдары гранттың �су 
карқыны жоғары. Оның салдарынан бә-
секе т�мендеді. Ертең жұмыс нарығында 
жоғары білімді маман талап ететін жұмыс 
орын дарының талабына сай сұранысы 
сәйкес болмауы мүмкін деген де болжам 
бар. 

«Мұнда әлеуметтік саясат пен еңбек 
саясатының арасында кейбір қиындықтар 
туындауы мүмкін. Соңғы 20 жыл бойы 
елімізде жаңа экономика құрамыз деп әлек 
болып жүрміз ғой. Осыған байланысты 
техника, технология мамандықтарына 
гранттарды үйіп-т�гіп беріп жатыр. Деген-
мен соған сай жаңа жұмыс орындары ойда-
ғы дай ашылып жатқан жоқ», – дейді ол. 
Сонымен қатар Рахман Алшанұлы дамыған 
елдің тәжірибесі бойынша гранттар тек 
бакалавриатқа ғана емес, магистратура мен 
докторантураға да к�бірек б�лінгені 
орынды болар еді дейді. 

«Бүгінде жатақхана тапшылығы күрделі 
мәселе болып отыр. Егер бюджетте грант-
тың біраз б�лігін жатақханалар салуға 
жұмсаса, онда бүгінгі кейбір мәселелер 
оңды шешілер ме еді. Бүгінде министрлік, 
Үкімет, Парламентте бұл мәселеден ха бар-
дар. К�п мәселені �зіміз қиындатып жі-
бер ген сияқтымыз. Енді жан-жақты ойла-
нып, оң шешімдерге келуіміз керек», – 
дейді қауымдастық президенті.

Ал �лкетанушы, тарих пәні мұғалімі 
Wмірбек Шыныбекұлы «алдымен еңбек 
нарығының сұранысын қанағаттандыру 
керек», – дейді. 

«Жалпы мемлекеттік грант деген біз 
бен сіздің қалтамыздағы салықтан б�-
лінетін қаражат. Демек, грантты б�летін 
кезде ал ды мен еліміздің еңбек нарығы жіті 
зерттелуі керек. Яғни, қандай маман-
дықтарға зәру, тек сол мамандықтарға 
к�птеп б�лу қажет. Мысалы, осыдан он 
шақты жыл бұрын Шым кент қаласында 
қазақ тілі және тарих пәнінің мұғалімдері 
алдағы бес жылға жететіндей к�п болды. 
Соған қарамастан біздің оңтүстік �ңірдегі 
оқу орындары әлгі мамандықтарға грантты 
б�ліп отырды. Ал ол мамандықты бітірген 
мамандар жұмыс сұранысы болмаған соң 
не істейді? Не шо пыр, не күзетші болады. 
Ал негізі оңтүстік �ңір қарапайым элек-
трик, сантехник ма ман дарына зәру екен. 
Ал биылғы гранттарға қарасақ, банк, кеден 
ісі, халықаралық қа тынастар секілді ма-
мандықтарға бәсеке �те жоғары. Кейбір 
техникалық мамандықтарға тү лектер тіпті 
құжат тапсырмаған. Кей бірінде 0,2 па-
йызды к�рсетіп тұр. Осы жерде Үкі мет 
ой лануы керек. Ағартушылық жол мен 
тү лектерді техникалық мамандықтарға 
тар ту қажет. Wз кезегінде сол мамандықтарға 
сұраныс тудыратын �ндіріс орындарын 
к�птеп ашқан ж�н. Еңбек және әлеуметтік 
қорғау министрлігі, Ғылым және білім 
министрлігі секілді құзырлы мекемелердің 
бірігіп атқаратын жұмысы бұл. Ол үшін 
бүгіннен бастап қам жасау керек», – дейді 
ол. Сонымен қатар ол солтүстіктегі к�рші-
міз дің сапалы мамандарымызды алып 
кетіп жатқаны туралы айтып, мәселе 
к�терді.

«Осыдан он шақты жыл бұрын қаңтар 
айында Шымкент қаласының қақ ор-
тасындағы ең үлкен мектептеріміздің 
бірінде Ресей жоғары оқу орындарының 
орталығы ашылды. Біздің түлектерімізді 
ешқандай үгіт-насихатсыз, ешқандай 
емтихансыз жай әңгімелесу арқылы к�рші 
мемлекеттің іргелі оқу орындарына алып 
кететін. Кеткен түлектеріміздің қаншасы 

қай та оралады, нешеуі сонда қалады бел-
гісіз болатын. Сол кезде осы мәселе 
т�ңірегінде жиі айтып жүрдім. Себебі 
құрсақтан бастап еліміздің қамқорында 
болып келген балалар, нағыз елге қызмет 
ететін азамат уақытында шетелге кетіп, сол 
жақтың сойылын соғып кетпесіне кім 
кепіл?! Сол орталықты әйтеуір жаптыр-
дық. Қазіргі жағдай қандай екенін біл-
меймін, бірақ Ресейде гранттар к�птеп 
б�лінетіні, оған біздің түлектер кетіп 
жатқаны жасы рын емес», – дейді Wмірбек 
Шыныбекұлы. 

Грант санының жыл сайын артып келе 
жатқаны рас. Дегенмен жоғары оқу орын-
дарының оқу ақысы да жыл сайын к�тері-
ліп келе жатқанын ескеру керек. Жыл 
сайын қарқын алып келе жатқан демогра-
фиялық ахуал тағы бар. Қазіргі экономи-
каның қиын кезеңінде баласын ақылы 
оқуға түсіру кез келген ата-анаға ауыр 
сал мақ болары с�зсіз. Осы ретте «арбаны 
да сындырмай, �гізді де �лтірмейтін» нақ-
ты, жүйелі шешімдер керек болып тұрғаны 
жасырын емес.

ҰЙЫҚТАП КЕТСЕМ ТҮСІМДЕ 
ГРАНТТЫ КӨРЕМ...

Наурызбек САРША

2014 жылы ҰБТ-ға 87 564 оқушы тапсырды. 
Оның 69 624-і ЖОО конкурсына қатысып, 
34 165-і грант иегері атанды.

2015 жылы ҰБТ-ға 83 262 оқушы тапсырды. 
67 377 жас түлек конкурсқа қатысып, оның 
32 168-і грант иегері атанды.

2016 жылы ҰБТ-ға 84 042 оқушы тапсырды. 
59 677 жас түлек конкурсқа қатысып, оның 
27 504-і грант иегері атанды.

2017 жыл ҰБТ-ға 88 583 оқушы тапсырды. 
63 170 жас түлек конкурсқа қатысып, оның 
34 265-і грант иегері атанды.

2018 жыл ҰБТ-ға 98 698 оқушы тапсырды. 
75 429 жас түлек конкурсқа қатысып, оның 
47 934-і грант иегері атанды.

2019 жыл ҰБТ-ға 110 472 оқушы тапсырды. 
64 452 жас түлек конкурсқа қатысып, оның 
46 606-і грант иегері атанды.

2020 жыл ҰБТ-ға 122 717 оқушы тапсырды. 
62 685 жас түлек конкурсқа қатысып, 
оның 44 518-і грант иегері атанды.

2021 жылы 145 мың оқушы 
ҰБТ тапсырып, 
75 мыңнан астам жас түлек 
56 мың грантқа үміткер.

2022 жылы 154 мың оқушы 
ҰБТ тапсырып, 80 мыңдай жас түлек 
73 мың грантқа таласты. 

2023 жылы 162 мың оқушы ҰБТ тапсырып, 
94 мың жас түлек 73 мың грантқа таласты.

БАКАЛАВР ГРАНТЫНА НЕШЕ АДАМ ТАЛАСҚАН? 
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Елімізде әлеуметтік сала�а ай-
ры�ша к��іл б�лініп келеді. 
Зайыр  лы, әлеуметтік мемлекет 
ре тінде оны� �ымбат �азынасы 
адам екені белгілі. Осы т�р�ыда 
мем  лекет к�мегіне м��таж әрбір 
жан  �а �ам �орлы� шаралары �а-
рас  тырыл�ан. Шымкент �аласы 
ж� мыспен �амту және әлеуметтік 
�ор �ау бас�арма сыны� басшысы 
Балмаржан Нар бекова 1 шілдеден 
бастап елімізде %леуметтік кодекс 
к&шіне енгенін атап �тті. «%леу мет-
тік кодексті� м&м кіндігі шек теулі 
жандар &шін тиім ді т�стары к�п. 
Тәжірибе к�р сет кендей, о�ал  ту 
ж�мыстары ке зін де жа�ын адам -
дарды� �олдау біл діруінен о� нә-
тижелерді жиі кез дестіреміз», – 
дейді бас�арма бас шысы Балмар-
жан Полат�ызы. 

Үшінші мегаполисте соңғы 5 жылда 
бірнеше әлеуметтік орталық пайдалануға 
берілген. Олардың қатарында стацио-
нарлық жағдайда бірінші және екінші 
топтағы мүгедектерді және егде жасына 
байланысты �зіне қызмет к�рсетуге 
мүмкіндігі жоқ адамдарға әлеуметтік 
қызмет к�рсететін 50 орындық орталық 
бар. Сонымен бірге психоневрологиялық 
ауытқулары бар 18 жасқа дейінгі ба-
лаларға арналған және 18 жастан кейінгі 
I-II топтағы мүгедектерге арнаулы әлеу-
меттік қызметтер к�рсететін орындар да 
жетерлік. Тұрмыстық зорлық-зомбы-
лыққа тап болғандарға қорған болатын 
мекеме де қазір тағдыр тәлкегін к�рген 
талай жанға қамқор болып отыр. Біз 
әлеуметтік орталықтардың бірқатарына 
барып, біраз жайттың куәгері болып 
қайттық. 

ЖҮРЕГІ ЖАРАЛЫ ЖАНДАРҒА 
ҚАМҚОР БОЛҒАН ОРТАЛЫҚ

Тұрмыстық зорлық-зомбылыққа тап 
болғандарға арнайы әлеуметтік қыз-
меттер к�рсететін орталықта қызмет 
алу шылардың тыныс-тіршілігімен таны-
сып жүргенде қолында емізулі сәбиі, 
тағы 4-5, 7-8 жас шамасындағы үйелмелі-
сүйелмелі 4 баласы бар келіншек кіріп 
келді. Сүп-сүйкімді балапандар к�здері 
жәутеңдеп, үрпиісіп тұр. Ал к�зі үрей 
мен мұңға толған келіншек айналасына 
алақ-жұлақ қарайды. Жүйкесіне қатты 
салмақ түскені к�рініп тұр, қолындағы 
б�бегі жыламаса да оны арлы-берлі 
тербетіп, бір орында байыз тауып тұра 
алмады. Сырттағы 41 градустық аптап 
ыстықта осынша баламен мұнда келу де 
оңай болмағаны белгілі. Одан б�лек, 
қазақтың қарак�здері үшін мұндай жерге 
келу қатты намыс саналады. +бден 
зорыққанда, шешімін таба алмаған қиын 
сәтте қана мұндай жерге табан тіреуді 
ойлайды. 

Демек, бойын физикалық шаршаудан 
г�рі, моралдық-психологиялық шаршау 
басып тастаған. Тұрмыстың тауқыметі-
нен езілген, қажыған, бауыр еті балапан-
дары үшін тұяқ серпіп қалар жер іздеп 
сабылған ана осы жерге сонау Астанадан 
келіпті. Келіншекті с�зге тартқанымызда, 
булығып с�йлей алмай, жылап жіберді. 
Жарылуға шақ болып келген ананың 
мейірімге мұқтаж екені айтпаса да тү-
сінікті. Оншақты жыл бұрын Тараз қа-
ласына келін болып түскен ол біраз жыл 
Алматы қаласында пәтерде, одан соң 
ата-енесінің қолына келіп тұрыпты. 
Күйеуі үнемі жырақта, �зге қалаларда 
жұмыс істеген. Жақында балалары 
есейген соң әкесінің жанында болсын 
деп, Астана қаласына барған екен. 
Қолындағы сәбиінің �мірге келгеніне 
бар-жоғы 2 ай ғана болыпты. +йелдің 
айтуынша, бойына шарана біткен соң 
жолдасы бұрынғыдан бетер �згеріп 
кеткен. Отбасына мүлдем назар аудар-
май, ақша да бермейтін болған. Алко-
гольдік ішімдікке сылқия тойып, үйінің 
берекесін алады. Айналасына шапағатын 
емес, зардабын тигізіп жүретін адаммен 
алысып-ақ шаршаған ананың соңғы 
үмітін арқалап келген жері осы екен. 
«Ішімдігін қойып қалар, жақсы болып 
кетерміз» деген үмітпен бірнеше жылын 
�ткізген. Балаларының ақшасының 
жартысын тамақ пен киімге жеткізсе, 
жартысы күйеуінің дүкендердегі қары-
зын жабумен кетеді. Астанадан қашып, 
Алматыда туыстарының үйін паналаған 
ана Шымкентте осындай орталық бар 
екенін естіп, осындағы құдашасының 
үйіне келген. Екі қызымен тұратын құда-
шасы 5 балалы әйелді үйіне сыйғызатын 
мүмкіндігі болмағандықтан осында алып 
келіпті. 

К�мек сұрап келген ананы орталық 
мамандары жылы қабылдап, орналас-

тырып жатты. «Бұл – тұрмыстық зорлық-
зомбылықтан зардап шеккен аналарға 
арналған орталық. Біз сізге дұрыс к�мек 
беруіміз үшін бәрін ашып айтыңыз. 
Ешнәрсе жасырып қалмаңыз, қажет 
бол са жекелей с�йлесеміз», – деп келу-
шінің к�ңіл күйін аулап жатты әлеуметтік 
жұмыс ж�ніндегі маман Гүлчехра 
Моминова. 

Ал орталық директоры Нұржан 
Асанов оларды арнайы қабылдап, са-
бырға шақырып, мұнда қорықпай еркін 
жүріп-тұруына жағдай жасайтынын 
жеткізіп жатты. «Біз сізді балаларыңызбен 
3 мезгіл тамақпен қамтып, алғашқы 
медициналық-психологиялық к�мек 
к�рсетеміз. Мұнда �зіңіз сияқты 70-ге 
жуық жан жатыр. Осындағы ата-ана-
лармен бірге тұрасыз. Оның 80 пайызға 
жуығы – балалар. Балаларыңызды 
жақын маңдағы мектепке уақытша 
орналастырып береміз, кішкентайла-
рыңыз балабақшаға барады. Егер қа-
ласаңыз, мемлекет тарапынан осында 
келген аналарға арналған тегін курс бар, 
сонда оқып біліміңізді жетілдірсеңіз 
болады», – деді орталық директоры. 
Орталыққа келушілер мұнда 6 айға дейін 
болуға мүмкіндігі бар. +рине, мұндағы 
қызметкерлер барынша отбасымен та-
быстырып жіберудің әрекетін жасайды. 
Дегенмен кейбір қыз-келіншектер әбден 
ушығып кеткен мәселемен қайта бетпе-
бет келуден қашып, біраз уақыт осында 
тынығып, болашағын бағдарлап алады. 
Сол аралықта басқарма тарапынан 
ашылған «Бақытты жанұя» орталығын-
дағы тігіншілік, кондитерлік, компью-
терлік сауаттылыққа үйрету, шаштараз, 
SMM курстары, балаларға арналған 
массаж, маникюр-педикюр, дефектолог-
логопед тіл кемістігі бар балалардың 
ана ларына тыныс алу және артикуля-
циялық жаттығуларын үйренеді. Одан 
ары қарай жұмыспен қамтылып кетуіне 
екі орталық та ықпал жасайды. 

АНАЛАРДЫҢ 80-90 ПАЙЫЗЫНДА 
МИКРОНЕСИЕ БАР

Жыл басынан бергі 6 айда орталыққа 
329 жан жүгінген. Оның 177-сі жатын 
орынмен қамтылса, қалғаны әртүрлі 
кеңес алған. Аталған 177 ананың 6-уы 
мамандардың к�мегімен атаулы әлеу-
меттік к�мекке қол жеткізген. Ал 8 ана 
тұрақты жұмыспен қамтылған. Тағы 
5-еуі жоғарыда атап �ткен кәсіби ма-
мандықтар бойынша білім алып, сер-
тификатқа ие болған. Қызмет алып, 
от басыларына қайтқан 28 ананың 22-сі 
күйеуімен татуласса, 6-уы б�лек тұруға 
ниет білдіріпті. Жалпы 70 орынға арнал-
ған орталықта бүгінгі таңда 68 жан к�мек 
алып жатыр. «Орталыққа жүгінгендерге 
әлеуметтендіру үйлестіру жұмыстарын 
толық �зіміз атқарамыз. Орталыққа 
жақын орналасқан №78 жалпы орта 
мектебімен келісіміміз бар. Балаларды 
уақытша сонда орналастырамыз. Кіш-
кентайлары жақын жердегі 2 балабақша-
ға барады. Ал колледждегі, жоғары оқу 
ор нындағы мәселелері де толығымен 
біздің бақылауымызда болады. Ше-
шілмей жатқан мәселенің түйінін тар-
қатамыз. Талдау жұмыстарын жасағанда 
байқағанымыздай, негізінен мұнда 
күйеуі ішімдікке бейім, жұмыссыздық, 
сонымен бірге тек жолдасынан емес, 
енесі мен қайын апаларымен арадағы 
кикілжің, мүлікке талас жағдайларымен 
жиі жүгінеді екен. Келушілердің 90 па-
йызы отбасымен жарасып кетіп жатады. 
Біздің мақсат – оларды татуластыру», 
– дейді Нұржан Нартажыұлы. 

Ал әлеуметтік жұмыс ж�ніндегі ма-
ман Гүлчехра Моминова қазір мұнда 
келетін аналардың 80-90 пайызында 
микронесие барын еске салды. «Қазір 
бұл сәнге айналды десек те болады. Бұл 

әрбір келушінің басындағы бар жағдай. 
Олардың басым б�лігінде күйеулері те-
лефоннан банк қосымшасына кіріп, 
әйелдің атынан несие алып жататын 
жағдайлар жиі кездеседі. Осындай мә-
селелердің біразын қорғаушылар ар-
қылы шешімін тауып бердік. Gзім отс-
тавкадағы полиция қызметкері ретінде 
орталыққа жүгінушілердің мәселесін 
шешу үшін әріптестеріме �тінішпен 
шығып жатамын. Мәселен, естеріңізде 
болса, «Астарлы ақиқат» бағдарламасына 
анасы қайтыс болып, нағашылары 16 
жасқа толмаған қызды тұрмысқа жі-
беріп, �здері үйін тартып алған жағдай 
бойынша жүгінген Айсана есімді қыз 
туралы білетін шығарсыздар. Кәмелетке 
толмаған қыз бір балалы болған соң 
күйеуімен жараспай ажырасып кетеді. 
Үйіне барса, нағашылары кіргізбей, 
барар жер басар тауы қалмай, анасының 
бейітін жағалап жүреді. «Астарлы ақи-
қат» күйеуін шақыртып, екеуін жарас-
тырып жібереді. Айсана тағы бір балалы 
болады. Алайда сол баяғы жағдай тағы 
қайталанады. Күйеуі жалдамалы пәтерде 
бұларды қалдырып кетеді. Айсананың 
пәтерге т�лейтін ақшасы болмай, оны 
үй иесі пәтерден қуып шығады. Наға-
шылары тағы кіргізбейді. Сонымен 
2 баласымен далада қалған Айсана бізге 
жүгінді. Балаларының да, �зінің де 

бірде-бір құжаты жоқ. Некеге тұрмаған, 
балаларына әкелік тану қағазы да беріл-
меген. Сонымен барлығын басынан 
бастап, құжаттандыру шараларына 
кірістік. Gзіне тиесілі үйді сотқа жүгіну 
арқылы қайтарып бердік. +рине, мұның 
бәрі де оңай болған жоқ. Талай мекеме-
нің табалдырығын тоздырдық. Шүкір, 
Айсананың барлық мәселесін шешіп, 
үйіне кіргізіп бердік. Бізге талай тағдыр-
лы жандар келеді», – дейді тәжірибелі 
маман.

Сонымен бірге осы орталықта �мір 
сүрген 5 балалы анамен тілдесудің сәті 
түсті. «Кредитімді жауып, оқып, білім 
алдым, жұмысқа тұрдым. Осында 6 ай 
болыппын. Бүгін-ертең шыққалы отыр-
мын», – деп жүзінен қуаныш пен еркін-
дік табы сезілген ана орталық қызмет-
керлеріне айрықша алғысын білдірді. 
«Мұнда келгенде мүлдем басқа адам 

едім, шүкір болашаққа деген сенімді 
арттырып, бойыма шабыт сыйлаған, 
�мірге деген қызығушылығымды арт-
тырған орталық басшылығына, маман-
дарға, психолог Қатира апайға деген 
алғысым шексіз. Қаңтар айында 5 ба-
ламмен �мірден түңілген, ешнәрсе қы-
зықтырмайтын, айналам қараңғы түнек 
күйінде келіп едім. Күйеуіммен арадағы 
жылдар бойғы кикілжің мені �з-�зіме 
қол жұмсауға дейін апарған. Бір емес, 
екі мәрте оқталыппын. Қазір соның бәрі 
түс сияқты. Мұндағылар мені келгеннен 
жылы қабылдап, жанымның жарасын 
емдеді. Психологқа күн сайын кіріп, 
�мірге басқаша қарайтын болдым, ба-
лаларым мектепке орналасты. 3 мезгіл 
тамақ, жайлы жатын орын бар. Балала-
рымның жәрдемақысын жинап, не-
сиемді жаптым. Массаж жасау курсын 
тегін оқып алдым. Қорғаныс істері 
ж�ніндегі басқармаға тұрақты жұмысқа 

кірдім. Енді бос уақытымда массаж 
жасап қызмет к�рсетемін. Жұбайыммен 
толық некемізді бұздық. Ол туралы ата-
ғым да келмейді, түрлі жағдайлар болды, 
одан үміт күтпеймін, ең бастысы, мені 
босатқанын қаладым. Балаларымен 
кездесіп тұра берсін. Пәтер жалдадым, 
сол жаққа шығамыз. Дәл мұндай орта-
лық мен сияқты тағдырлы жандарға 
ауа дай керек», – дейді қызмет алушы 
Ботак�з. 

Айта кетейік, орталықта адам сау-
дасы құрбандарына арналған әлеуметтік 
қызмет к�рсету б�лмесі де бар. Мұнда 
Шымкент қаласынан б�лек, Түркістан 
облысынан және �зге де �ңірлерден 
к�мек сұрап келетіндер к�п.

«ҚАМҚОРЛЫҚ» ТАЛАЙЛАРҒА 
ҚАМҚОР БОЛДЫ

 «Қамқорлық» қорының бастамасы 
аясында аутистік спектрдің бұзылуы 
және басқа да ментальды бұзылулары 
бар балаларға арналған күндізгі болу 
орталығы елімізде алғаш рет Шымкент 
қаласында осы жылдың 2 сәуір күні 
ашылған. 

«Қамқорлық» қоры бастамасымен 
«Қазақстан халқына» және «Самұрық 
Қазына» әл-ауқат қорымен бірлесіп 
орталыққа жалпы құны 165 миллион 
теңгеге қажетті жабдықтар, жиһаз 

жиын   тықтары және компьютерлік құ-
рылғылар Финляндия, Жапония, 
Австрия мемлекеттерінен жеткізіліп 
орналастырылған. Орталық директоры-
ның орынбасары Ақмарал Мырзабек-
қызының айтуынша, ғимаратты ж�ндеу, 
әрлеу безендіру жұмыстары толығымен 
аутистік спектрі бұзылған және басқа да 
ментальды бұзушылықтары бар бала-
ларға арнайы «Брендбук» бойынша 
жабдықталыпты. Жиһаздары да түгелдей 
дерлік АҚШ-дағы дәл осындай орта-
лықтар негізінде құрылған. 

110 балаға арналған орталықта дәл 
қазір 92 бала түрлі қызмет түрін алуда. 
«Біз аутистік спекторы бұзылған бала-
ларды арнайы құжаттар тізілімі арқылы 
порталға қойылғандарын қабылдаймыз. 
Біз оларды әлеуметтендіріп, ортаға 
бейім деумен айналысамыз. Ол �те ұзақ-
мерзімді қажет етеді. Олардың ең басты 

мәселесі қоғамнан алшақтағандар, �зі-
мен-�зі болып, қоғамнан тыс қалғандар. 
Кейбір балалар терезе алдында сағаттап 
отыра береді. Ешнәрсеге мән бермейді, 
ойламаған жерден кез-келген әрекет 
істей салады. Сосын бұлар �те белсенді 
болып келеді. Бір орында тұра алмай 
секіретіндер, айналып жүгіре беретіндер 
де бар. Талап бойынша 1 тәрбиешіге 
6 бала жүктелуі тиіс. Дегенмен бұл стан-
дарт бізге сай келмейді. Осындай қиын 
жағдайдағы балаларды 1 тәрбиеші алып 
жүре алмайды. Сондықтан осын дағы 
қызметкерлер түгелдей атсалыса мыз. 
Бастапқыда балаларды 2 сағатқа қа-
былдадық. Себебі олар осы уақыттың 
�зінде шыдамай кетеді. Оларда шыдау 
және түсіну сияқты қабілеттер да мы-
маған. Қазір 3 сағатқа қалдырып жүрміз. 
Келешекте 4 сағатқа �теміз», – дейді 
орталық директорының орын басары. 

Аутист спекторы бұзылған балаларға 
қажетті барлық құрылғымен, оқу ме-
тодикасымен қамтылған орталық бұрын 
болмаған деп атап �ттік. Бұрын ата-
аналар �те қымбат тұратын жекеменшік 
орталықтарға, оның �зінде де дефек-
тологқа, АВА-терапияға, логопедке 
б�лек-б�лек барып жүретін. Қазіргі 
таң да осынау орталықта аталған қызмет-
терден б�лек, агрессияға түскен бала-
ларды тынықтыратын сенсорлық ка-
бинет, робототехника, құм, музыка 
терапиясы, топтық және жеке сабақ 
сенсорлық кабинеттер бар. Одан б�лек, 
мамандық алсын деген ниетпен заманауи 
үлгідегі Норвегия, Жапония мемлекет-
терінен әкелінген тігін шеберханасы, 
ағаш, қыш шеберханалары да қамтылған. 

КЕЙ ДИАГНОЗДЫ АТА-АНАЛАР 
ҚАБЫЛДАҒЫСЫ КЕЛМЕЙДІ

Орталық басшылығы бүгінде елімізде 
к�п ата-ананың балаларына бұл диаг-
нозды қабылдағысы келмейтінін айтады. 
Шымкент қаласында 200 бала осы 
диагнозды қабылдап, есепке тұрған. 
Алайда ата-аналар ашып алған чатта 
500-ге жуық ата-ана отырады екен. Одан 
б�лек, мүлдем қабылдағысы келмей 
жүргендерді қосқанда жалпы 1000-ға 
жуықтайды дейді мамандар. «Балалар 
ешқашан шаршамайды. Олардың күш-
қуаты �те жоғары. Қазір алғаш келген-
дегіден едәуір нәтиже к�рсетіп жүрген-
дері бар. К�бісінде түсінік қалыптасып 
келеді. Киім киюге, шешінуге, есікті 
ашып жабуға, орындыққа отыруға 
дағдыланып қалды. Столдың үстін 
сүртудің �зін бір апта, тіпті 1 айлап зорға 
үйренетіндер де бар. Сондықтан мұндай 
диагноздағы балаларды дағдыландыру 
инемен құдық қазғандай қиын. Біз 
к�мекшіміз, негізінен олардың жанында 
к�п болатын ата-аналарының әсері 
мол», – дейді тағы бірде Ақмарал Мыр-
забекқызы.

Ал орталыққа 8 жасар ұлы Дарханды 
сәуір айынан бері әкеліп жүрген Айгүл 
едәуір нәтиже бар екенін айтты. «Бұрын 
жекеменшік орталықтарға айына 120 
мың теңге т�леп барып жүргенбіз. Қазір 
енді сол ақшаны баламның еміне жа-
ратып жүрміз. Ал дағдылану әрекеттері 
бойынша осы орталыққа күн сайын 
келіп тұрамыз. Жалғыз баламыз бар. 
Дарханымыз 2,5 жасқа дейін с�йлеп, 
кәдімгідей барлығын түсінетін. Бірден 
�згерді. Атын атап шақырсақ қарамайды. 
Алғашында еркелік пе деп те жүрдік. 
Кейін осы аутист спекторы бұзылған 
деген диагноз қойды. Емдейміз деп 
талай жерге бардық. Германиялық дә-
рігер кішкентайында пневмония бо лып 
ауырғанда дәрігерлер білместікпен 
2 антибиотик салып жібергенін айтты. 
Антибиотик түсіну, с�йлеуге жауап 
беретін клеткаларды �лтіріп алған. Жал-
пы аутистік спектордың бұзылу себебін 
әлем ғалымдары әлі таппады. Бұрын 
біз ді де танымайтын. Қазір шүкір, аяқ 
киім дерді реттеп қояды, тамақтанған соң 
ыды сын жуып қояды. Сіздер үшін бол-
ма  шы шығар, ал бізге үлкен жетістік», 
– дейді Дарханның анасы. Ол баласы 
үшін массаж курсын оқып алыпты. 
Кейде Дарханды осында әкеп тастағанда 
тапсырыспен массаж қызметін де к�р-
сетіп келеді. 

«Бүгінде Шымкент қаласы жұмыспен 
қамту және әлеуметтік қорғау бас қар-
масына қарасты «Қамқорлық» №8 ба-
лаларға арналған арнаулы әлеуметтік 
қызметтер к�рсету орталығының тә-
жірибесі �зге �ңірлерге үлгі болуда. 
Жуырда оңалту орталығына арнайы іс-
сапармен Павлодар және Жамбыл об-
лыс тарының әлеуметтік сала бас шылары 
келіп, шымкенттік әріптес терінің жұмыс 
тәжірибесімен танысты. Алдағы уақытта 
«Қамқорлық» орталы ғының емдік 
оңалту шаралары мен әдістемелерін �з 
�ңірлерінде жүзеге асыруды к�здеп 
отыр», – дейді басқарма басшысы 
Балмаржан Полатқызы. 

Айналамызда қамқорлыққа мұқтаж 
жандар к�п. Шымкент қаласында соңғы 
жылдары осынау шаралар әлі де жалға-
сын таба бермек.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы 

«ҚАМҚОРЛЫҚҚА» 
МҰҚТАЖ ЖАНДАР КӨП
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САУДА-САТТЫҚ ТУРАЛЫ 
ХАБАРЛАМА

«Қазақстан инжиниринг» ұлттық компаниясы» акционерлік 
қо ғамы (бұдан әрі – Компания) «ҚазИнж Электроникс» ЖШС 
жар ғы лық капиталындағы Компанияның қатысу үлесінің 80%-ын 
(сексен пайызын) сату бойынша 2023 жылы «23» тамыздағы сағат 
12:00-де (Астана уақыты) www.gosreestr.kz  Мемлекеттік мүлік тізі-
лімінің веб-порталында басталатын бағаны к/теру шарт тарын дағы 
электрондық аукцион /ткізетіндігі туралы хабарлайды.

Сату Компанияның Директорлар кеңесінің 2018 жылғы 15 қа-
зан дағы (№6 хаттама) шешімімен бекітілген «Қазақстан инжи ни-
ринг» ҰК» АҚ активтерін сату, қайта құрылымдау Ережесіне (бұдан 
әрі – Ереже) және «Ақпараттық-тіркеу орталығы» АҚ Ди ректорлар 
кеңесінің шешімімен бекітілген (2014 жылғы 23 ма мырдағы № 66 
хат тама) Мемлекеттік мүлік тізілімінің веб-порталында мүлікті 
сату бойынша электронды сауда-саттықты жүргізу регламентіне 
(бұ дан әрі – Регламент) және сәйкес жүзеге асырылатын болады.

Бағаны к�теру шарттарындағы электрондық аукционға қойы-
латын:

Актив атауы: «ҚазИнж Электроникс» ЖШС (бұдан әрі – Актив 
және Серіктестік) жарғылық капиталындағы Компанияның 
қатысу үлесінің 80%-ы (сексен пайызы).

Актив иесі: «Қазақстан инжиниринг» ұлттық компаниясы» 
ак цио нер лік қоғамы.

Серіктестік қызметінің негізгі түрлері:
ҚР Қорғаныс министрлігінің (бұдан әрі – ҚР ҚМ) байланыс 

құ рал    да рын ж/ндеу-қалпына келтіру жұмыстары;
ҚР ҚМ байланыс құралдарын техникалық сүйемелдеу;
ҚР ҚМ радиоэлектрондық қарсы іс-қимыл (РЭҚ) және 

радиоэлектрондық барлау (РЭБ) құралдарының ж/ндеу-қалпына 
келтіру жұмыстары;
байланыс құралдарын, артиллериялық жүйелерді, РЭП және 

РЭР техникасын жаңғырту;
ҚР ҚМ және басқа да күштік ведомстволардың тақырыбы 

бойын ша ТКЖ орындау; 
 ҚР ҚМ зымыран әскерлері мен артиллерия құралдарын 

техни ка лық сүйемелдеу;
дербес компьютерлер мен серверлік жабдықтарды, оның 

ішінде ақ паратты қорғау құралдарымен жиынтықта /ндіру және 
оларды /ткізу.

Серіктестіктің қолданыстағы лицензиялары:
1) іздестіру қызметі 16.02.2018 жылғы №18003528;
2) монтаждауды, баптауды, жаңғыртуды, орнатуды, пай да-

лануды, сақ тауды, ж/ндеуді және сервистік қызмет к/рсетуді қоса 
алғанда, оқ-дәрілерді, қару-жарақ пен әскери техниканы, қосалқы 
б/лшектерді, жи нақтаушы бұйымдар мен олардың аспаптарын, 
сон дай-ақ оларды /н діруге арналған арнайы материалдар мен 
жаб дықтарды әзірлеу, /н діру, ж/ндеу, сатып алу және /ткізу 
14.06.2016 жылғы №16009633;

3) жобалау қызметі 26.10.2017 жылғы МҚЛ № 00031;
4) құрамында радиоактивті заттар бар радиоактивті заттармен, 

ас пап тармен және қондырғылармен жұмыс істеу 16.04.2018 жылғы 
№18007556;

5) құрылыс-монтаждау жұмыстары 26.10.2017 жылғы МҚЛ № 
00031;

6) тау-кен /ндірістерін (к/мірсутек шикізаты), мұнай-химия 
/н діріс терін жобалау (технологиялық) және (немесе) пайдалану, 
мұнай жә не газ саласындағы магистральдық газ құбырларын, 
мұнай құбыр ла рын, мұнай /німдері құбырларын пайдалану 
29.12.2017 жылғы №17021962;

7) тау-кен және химия /ндірістерін пайдалану 19.03.2018 
жылғы №18005666. 

Серіктестіктің орналасқан жері: Қазақстан Республикасы, 
050000, Алматы қаласы, Мақатаев к/шесі, 129/1а ғимарат.

Активтің бастапқы және ең т�менгі бағасы:219 509 315 (екі жүз 
он тоғыз миллион бес жүз тоғыз мың үш жүз он бес) теңге.

Активтің құнын т�леуді (сатып алу Бағасы) Сатып алушы 
мынадай тәртіппен жүргізіледі:

• Аванстық т/лем сатып алу бағасының (бұдан әрі – Аванстық 
жарна) кемінде 15% м/лшерінде Активті сатып алу-сату Шартына 
қол қойылған күннен бастап күнтізбелік 10 күннен кешіктірілмейтін 
мерзімде енгізіледі (кепілдік жарна тиесілі аванстық жарнаның 
есебіне есептеледі).

• Активті сатып алу-сату Шарты бойынша кемінде 85% 
м/лшерінде қалған сома Активті сатып алу-сату Шартына қол 
қойылған күннен бастап күнтізбелік 30 күннен кешіктірілмей 
енгізіледі.

Сатып алушы қалған соманы күнтізбелік алпыс күннен астам 
мерзімге т/леуді кешіктірген жағдайда, Сатушы аванстық 
жарнаны ұстап қалумен және Сатып алушыға нақты залал мен 
жоғалған пайданы /теу туралы талап қоя отырып, активті сатып 
алу-сату шартын біржақты тәртіппен мерзімінен бұрын бұза алады.

Активті сату бойынша /ткізілген электрондық сауда-саттықтың 
нәтижелері бойынша Сатып алушы, Сатушы (Компания) жасаған 
және Сатушы (Компания) Веб-порталда орналастырған нысан 
бойынша Активті сатып алу-сату Шартына қол қоюға міндеттенеді.

Сауда-саттыққа қатысушыларды тіркеу тізілім веб-порталында 
хабарлама жарияланған күннен бастап жүргізіледі және сауда-
саттық басталғанға дейін екі сағат бұрын аяқталады.

Сауда-саттыққа қатысушыларға қойылатын талаптармен 
Мемлекеттік мүлік Тізілімінің веб-порталында таныса аласыз www.
gosreestr.kz.

32 926 398 (отыз екі миллион тоғыз жүз жиырма алты мың үш 
жүз тоқсан сегіз) теңге м�лшерінде кепілдік жарна «Ақпараттық-
есептеу орталығы» АҚ есеп-шотына енгізіледі: БСН: 050540004455, 
БСК: HSBKKZKX, ЖСК: KZ946017111000000330, «Қазақстан 
Халық Банкі» АҚ. Т/лем мақсаты: электрондық аукционға қатысу 
үшін арналған кепіл дік жарна (кепілдік жарна м/лшеріне банктік 
қызметтерді т/леу кірмейді). Банк кепілдігі ретінде кепілдік 
қабылданбайды.

Кепілдік жарналардың «Ақпараттық – есептеу орталығы» АҚ 
шотына уақтылы түсуі мақсатында кепілдік жарнаны �тінімдерді 
қа былдаудың аяқталуына дейін үш күннен кешіктірмей т�леу 
ұсынылады.

Егер байқау жеңімпазы сауда-саттық нәтижесі туралы хат-
тамаға қол қоймаса, сатушы кепілдік жарнасын қайтармайды.

Сауда-саттық қорытындылары туралы хаттама – электрондық 
аукцион нәтижелерін және жеңімпаздың және сатушының Активі 
сату бағасы бойынша сатып алу-сату шартына  қол қоюы  бойынша 
міндеттемелерін орындауды белгілейтін құжат.

Электрондық аукцион /ткізу тәртібі, сауда-саттыққа қатысуды 
ресімдеу тәртібі туралы, жеңімпазды анықтау шарттары туралы 
ере желермен «Ақпараттық-есептеу орталығы» АҚ-ның к/пшілікке 
қол же тімді www.gosreestr.kz сайтында жарияланған Регламентпен 
танысуға болады. 

Сауда-саттық туралы толық ақпаратты www.gosreestr.kz сай ты нан 
не месе +7 (7172) 55-29-81 («АЕО» АҚ) және +7 (7172) 72 52 52 (ішкі 
1957, 1610) («Қазақстан инжиниринг» ҰК» АҚ) алуға болады.

«ЖЫЛУДАН» ЖЫЛУ БОЛМАЙ ТҰР

БАР ЖАҚСЫЛЫҚ – БАЛАЛАРҒА!

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ

Жүзден астам жұмысшы алғашында еңбек 
шар тымен «Термо-Транзит» коммуналдық кә-
сіпорнына қабылданған. Кейін ұйымның атауы 
/з гертіліп «Бурабай Жылу» коммуналдық кә-
сіп орнына ауыстырылған. Осыдан үш жылдай 
бұрын ғана жұмысын бастаған «Бурабай жылу» 
коммуналдық кәсіпорны 5 мыңға жуық аудан 
орталығындағы абонентті жылумен қамтиды. 
Бірақ осы үш жылдың ішінде ғана коммуналдық 
кә сіпорынның жағдайы шатқаяқтап жұмыс-
шы лары алдында да, мемлекет алдында да қа-
рызға белшесінен батқан. Кәсіпорын салық 
үшін 400 миллион қарыз болса, жұмысшыларына 
68 миллион теңгеден астам жалақысын тауып 
бе ре алмаған. Жалақыны т/лейтін еш мүмкіндік 
те жоқ. Nйткені қарызға батқандықтан кәсіп-
орын ның барлық есепшоттары толықтай бұғат-
талған.  

Компаниядағы жағдайды түзетуге мәжбүр 
болған аудан әкімдігі қаланы жылумен қамтуды 
«Жаңа тұрмыс» жауапкершілігі шектеулі серік-
тес тігіне тапсырыпты. Бірақ бір қызығы «Бура-
бай Жылуды» қарызға батырып, қу тақырға 
отыр ғызған басшысы Зейнұр Pлібеков енді су 
жаңа жылу кәсіпорнының су жаңа басшысы 
бо лып қайта тағайындалып шыға келген. 

Жалақылары мен зейнетақыларын жылдан 
астам уақыттан бері ала алмаған жұмысшылар 
жергілікті биліктен бастап, Бас Прокуратура, 
Мемлекет басшысына дейін хат жазса да,  түйіні 
тар қатылмаған. Облыстық еңбек инспекция-
сы на арыз-шағымын жеткізіп, тексеріс жүргі-
зілуін сұраған. Алайда қарапайым жұмысшы-
лар ға бұдан еш пайда болмапты. Осы жылдың 
к/к темінде тексеріс жүргізген инспекция онсыз 
да қарызға батқан кәсіпорынға 5 миллион тең-
геге жуық айыппұл салып кеткен. 

Жалақыларын ала алмай зар илеп жүрген 
жұмысшылардың бәрі дәнекерлеуші, слесарь, 

от жағушы сияқты қарапайым еңбек адамдары. 
Ком муналдық кәсіпорын жұмысшылары жер-
гілікті биліктен берген уәдесіне әбден тойып 
болғандарын ашына жеткізді. Маңдай терімен 
ауыр еңбек етсе де, жалақысы т/ленбеген жұ-
мыс шылардың біразы кетіп қалған. Бірақ екін-
ші жылға кеткен жергілікті билік пен ком му-
налдық кәсіпорынның «әләулайымы» енді 
«хә   лаулайымға» ұласыпты. 

– Жүзден астам адам жалақыларымызды 
ала ала алмай бармаған жер, баспаған тауымыз 
қал мады. Жүзден астам жұмысшының әрқай-
сы сына 400 мың теңгеден 6 миллион теңгеге 
дейін алашақ қарызы бар. «Жаңа тұрмыс» 
«Бурабай жылудан» қалған дебиторлық қарыз-
дың бәрін /зіне алғанымен жұмысшылардың 
жа лақысын алмапты. Мен осы коммуналдық 
кә сіпорында табан аудармай, 27 жыл қызмет 
ет кен адаммын. Соңғы жылдары кәсіподақ 
ұйым ының т/рағасы болып еңбек еттім. Бас-
тыққа халықтың жалақысын беру керек деп 
бір неше мәрте дауласып қалдым. Соның кесі-
рі нен мені жұмыстан шығарып жіберді. Қазір 
Бура бай кентінде дәл осындай жылу беретін 
ком  муналдық кәсіпорында қызмет етемін. Бір-
ақ онда жалақысы мен зейнетақысы, ме ди ци-
на лық сақтандырулары бәрі уақытында т/ле-
не ді. Осы уақыттан бері аудан және облыс 
әкім   діктеріне, прокуратураға, тіпті Президент 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа да хат жаздым. Бірақ 
құр ғақ уәдені беріп келе жатқандарына екінші 
жылға кетті. Халық қашанғы шыдайды? Біз 
кімге керекпіз? Кәсіпорынның құрылтай шы-
лары Бурабай ауданы әкімдігі мен аудандық 
тұр ғын үй-коммуналдық кәсіпорнын сотқа 
бер дім. Басқа амалым да қалмады,  – дейді қа-
рыз ға батқан кәсіпорынның бұрынғы жұмыс-
шы сы Сергей Аксененков. 

Кәсіпорын жалақымен қатар зейнетақы, 
медициналық және әлеуметтік аударымдардың 
еш қайсысын т/лемей келген болып шықты. 
Жұ мысшылардың зейнетақы, әлеуметтік және 

медициналық сақтандырулары /ндіріліп алын-
ғанымен ол есепшоттарға аударылмаған. Nткен 
жылдан бері «Жаңа тұрмыс» жауапкершілігі 
шек теулі серіктестігіне ауысқан жұмысшылар 
/т кен жылдар жалақысын ала алмаса да басқа 
ба рар жері болмаған соң жұмыстарын жал ғас-
тыруға мәжбүр болған. 

– Менің жеке басыма ғана 118 мың теңге 
қа рыз. Зейнетақы қорыма қомақты қаржы ау-
дарыл маған. Жаңадан ашылған «Жаңа тұрмыс» 
ком паниясы бұрынғы «Бурабай Жылуға» т/-
лен беген тұрғындардың қарызын жинап алған. 
Ал еңбекақымыз сол күйі қала берді. «Бурабай 
жылу ды» сотқа бергенмен де ештеңе ала ал май-
мыз. Nйткені қазір шоттары бұғаттаулы, ие лі-
гінде де ештеңе жоқ. Мен денсаулығым сыр 
бе ріп ауырған соң медициналық сақтандыруға 
бір жылға толықтай /зім т/леуге мәжбүр бол-
дым. Nкпемде дақтар пайда болған екен. Қазір 
жұ мыстан кетіп басқа жұмысқа ауыстым, – дей-
ді коммуналдық кәсіпорын жұмысшысы Леон-
тий Тыщенко. 

Зейнетақысы мен медициналық сақтан-
дыруы мүлде аударылмағандықтан жұмыс шы-
лар /з қалтасынан медициналық аударымдарды 
жасауға мәжбүр болған. Nйткені онсыз аурухана 
да қабылдамайтын болған. Бұрынғы «Бурабай 
жылу» қазіргі «Жаңа тұрмыс» коммуналдық 
кә сіпорын басшысы Зейнұр Pлібеков пікір 
біл діруден үзілді-кесілді бас тартты. Ал аудан 
әкім дігіне қарасты тұрғын үй-коммуналдық 
шаруа шылық б/лімінің басшысы бір кәсіп-
о рын ды банкротқа ұшыратып, жұмысшыларын 
жыл дар бойы жалақысыз қалдырған басшыдан 
ар тық жұмысын жақсы білетін басшы маман 
тап пағанын айтып ақталмақ болды. 

Nткен жылы жылу маусымы келіп қалғанда 
бұ рын ғы «Бурабай жылудың» есепшоттары 
бұ ғат талып, жағдайы аса /ткір болды. Осы кез-
де қаланы жылумен қамтамасыз ету «Жаң тұр-
мыс» жауапкершілігі шектеулі серіктестігіне 
тап сырылды. Зейнұр Pлібеков – /ндіріс үшін 
тап тырмайтын маман. Оған тең келетін аль-
тертанива болмады. Сондықтан әкім Зейнұр 
Pлі бековты кәсіпорын директорлығына та-
ғайын дады, – дейді Бурабай аудандық ТҮКШ 
б/ лі мінің басшысы Арман Pбдірахманов. 

Аудан әкімінің тұрғын үй және коммуналдық 
мәселелер ж/ніндегі орынбасары Ерлан Би да-
нов та б/лім басшысының жауабын қайталады. 

– Жұмысшылардың жалақысы ж/нінде б/-
лім басшысы толық жауабын берді ғой. «Жаңа 
тұрмыс» ЖШС мамыр айынан бері жа ла қы ла-
рын ала алмай отырғаны жалған. Шілде айын-
да ғы жұмысшылары алдындағы жалақысы то-
лық тай берілген. Басқа айтатын ештеңе жоқ, – 
де ді Ерлан Еркебайұлы. 

Сонымен қарызға батқан «Бурабай жылу-
дың» жұмысшылар алдындағы жалақысы қ а-
шан әрі қалай т/ленетіні беймәлім болып тұр. 
Би ліктің барлық сатысына шағымданған жұ-
мыс шылардың басым б/лігінің жалақы алудан 
үміт тері де үзілген. Жүздеген отбасының асы-
рау шы адамның маңдай тері еңбекақысының 
осы лай шырғалаңмен екі жылға жуық уақыт 
бе ріл меуі Бас Прокуратура, Сыбайлас жемқор-
лыққа қарсы іс-қимыл агенттігі сияқты басқа 
да қадағалау органдарының шұғыл назарына 
алынуы тиіс деген ойдамыз. 

Ақмола облысы 

Болат АБАҒАН

Күні кеше Алак/л ауданына барған  жұмыс 
са  пары барасында облыс әкімі Бейбіт Исабаев 
«Жансая» күндізгі болу орталығына ат басын 
бұ рып, балалармен және олардың ата-ана лары-
мен, дәрігер мамандармен тілдесті, демалыс 
орнының жабдықталуымен танысты.  

– Алак/л суының емдік қасиетін бәріміз 
бі  ле міз. Сондықтан к/л жағалауында балалар 
ем ал сын, ата-аналары да сергіп қалсын деп осы 
оңалту орталығын аштық. Алдағы кезде об лы-

сымыздағы Балқаш к/лінің жағалауында да 
осын дай орталық құру ойда бар.  Жоспарға сай 
Бал қашқа апаратын жолдың ж/ндеу жұмыс та-
рын аяқтасақ, инженерлік желілерін жүргізсек, 
оңалту орталығын ашуға да мүмкіндік болады. 
Бал қаштың суы әлдеқайда жылы, /зі аса терең 
емес. Сондықтан ондағы оңалту маусымы әлде-
қай да ұзақ болуы мүмкін. Ал Алак/лдің суының 
ши пасын елдің бәрі біледі,  – деген  облыс 

бас шысы балалар мен олардың ата-аналарына 
сәтті демалыс тіледі. 

Жалпы «Жансая» орталығын ағымдағы 
ж/н деуден /ткізуге облыстық бюджеттен 37 
млн теңге қаражат б/лініпті. Құрылыс жұмыс-
та рын «AIDAR GROUP 2017» ЖШС мен «Rus-
Stroy» ЖШС жүргізген.  Жазғы кезеңде орталық 
бар лығы 150 бала қабылдайды деп жос пар лан-
ған. Демалушыларға 24 маман қызмет к/рсетеді. 
Мұнда жатын б/лмелер, ойын залы, асхана, 
мед бике б/лмесі жабдықталған. Мүмкіндігі 
шек теулі, /зіне-/зі қызмет к/рсете алатын 6 
жас тан 18 жасқа дейінгі III топтағы мүмкіндігі 
шек теулі балалар қабылданады. Сауықтыру 
ла ге рінде су терапиясы, арт терапия, дене шы-
нықтыру, музыка және ойын терапиялары 
қол данылады. 

Облыс әкімі Ақшиден кейін Беск/лдегі 
спорт кешеніне барып, ел игілігіне қызмет ете-
тін жаңа нысанның мүмкіндіктерімен танысты. 
80 орындық дене шынықтыру-сауықтыру ке-
ше нінің құрылысы аяқталып, нысан жақында 
ғана  пайдалануға берілген. Жоба құрылысының 
құ ны – 1 млрд теңге. Мұнда спорттың  4 түрі нен: 
қазақ күресі, дзюдо, бокс, волейболдан жат    ты ғу-
лар жүргізіледі. Бір күрес залы, 1 бокс залы, 
1 үлкен ойын залы және 1 жаттығу залы бар. Енді 
ауыл балаларының спортпен еркін ай налысуына 
барлық жағдай бар.

Жетісу облысы

Бурабай ауданында �арапайым халы�ты� жанай�айын ты�дар ��ла� 
табылмай т�р. �сіресе, аудан орталы�ы Щучинск �аласы т�р�ындарыны� 
�к песі �ара �азандай. Аудан орталы�ында�ы жекеменшікке кетіп, �имараты 
мен а� халатты дәрігерлеріні� жала�ысы жыр бол�ан «Авиценна–Бурабай» 
ЖШС-гі т*йінді мәселе к*ні б*гінге дейін шешімін таппа�ан. М�нымен �оса, 
«Бурабай Жылу» коммуналды� кәсіпорныны� ж*зден астам ж�мысшысы 
жала�ыларын даулап ж*ргеніне екінші жыл�а кеткен... 

Жетісу облысында м*гедек ба ла лар�а 
�ам�орлы� пен �олдау жасау ба �ытында 
на�ты шаралар ж*зеге асырылуда. Был-
тыр облыс әкіміні� Пан  фи лов ауданын-
да �ы резиден ция сы балаларды о�алту 
ор та лы�ына беріліп еді. Биыл�ы наурыз-
да Алак�л ауданында�ы  А�ши ауылында 
к�л жа�алауында ор налас�ан аудан әкі-
міні� б�рын�ы резиденция м*ге дек ба-
лалар�а арнал�ан о�алту орта лы �ыны� 
те�геріміне берілген бола тын. Енді, міне, 
сол «Жансая» к*ндізгі болу орталы�ын-
да�ы ал�аш�ы де малу ке зе�ін де де  м*-
ге дектігі бар 50  бала де малуда.  
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мә селеге қоғам назарын аударуды негізге 
ал ған ж�н. Бұл, әрине, адамның жеке 
жауап  кершілігінің шеңберіндегі дүние. 
Бірақ конституциямыз с�з бостандығын 
шек темейтіндіктен және с�з еркіндігі бар 
қо ғам қалыптастырғымыз келгендіктен, 
біреу ге жаса немесе жасама деп талап ете 
ал маймыз.

Мен подкаст саласына 2019 жылы кел-
дім. Бастапқыда бұл мен үшін хобби бо ла-
тын. Кейіннен қоғамдық маңызы бар 
мә се лелерді к�теру және �з ойыңды жет-
кізу маған жақын болғандықтан, 2022 
жы лы толық фрилансқа шығу туралы 
ше шім қабылдағанда, осы подкастинг са-
ла сын кәсіби деңгейде жүргізуді таңдадым. 
Қа зір �зімді кәсіби подкастермін деп айта 
ала мын. Оған менің бэкграундым рұқсат 
бе ре ді, себебі мен әл-Фараби атындағы 
Қа  зақ ұлттық университетінің журна лис-
тика факультетін бітіргенмін. Сондай-ақ 

Айнель �МІРХАН, подкастер:

ОТАНДЫҚ 
ПОДКАСТИНГ

ӘЛІ ӘУЕСҚОЙ

Б�гінгі кезе� – медианары�ты� негізгі ны са ны саналатын  
о�ыр ман, ты�дарман және к# рерменні� т$тыну еркін-
дігі дәуірлеген уа �ыт. &йткені дәст�рлі медиа негізін 

са� тап �алса да, цифрлы технологияны� әсерінен к�н санап 
#�ін #з гертуде. Осындай жа�а заманны� а�паратты� #ні міні� 
бірі – подкаст. 

«ПОДКАСТ» ДЕГЕНІМІЗ НЕ?
Қарапайым с�збен айтқанда, подкаст – 

бұл белгілі бір тақырыпқа арналған аудио 
блог, бір адамның монологі немесе бір не-
ше адамның әңгімесі. Оны арнайы сайт-
тар да онлайн тыңдауға да, құрылғыға 
жүк    теуге де болады. Ондағы әр шығарылым  
же ке тақырып немесе оқиғаға арналады. 
Не гізінде, оны аудио форматындағы You-
Tube деп қарастыруға да болады. Бірақ 
бү гінде тыңдарман тарту мақсатында ви-
део форматындағы подкасттарды да кез-
дестіруге болады.  

Шын мәнісінде, «Подкастинг» терми-
ні нің �зі 2004 жылы Ipod және broadcasting, 
яғни «радиохабар» деген с�здерден қыс-
қар тып алынған. Алайда подкасттың ра-
дио дан басты айырмашылығы – жанр мен 
та қырыпты �з бетінше таңдау еркіндігі 
мен кез келген уақытта тыңдау мүмкіндігі. 
Яғни, тыңдаушылар нені және қашан қосу 
керегін �здері таңдайды. Подкасттың 
жанр лары (ауызекі, деректі, к�ркем) және 
та қырыптары бойынша ерекшеленеді. 
Қа зір маркетинг, кино, музыка, саясат, 
спорт, сән, әзіл, ойындар туралы подкаст-
тар ды кездестіре аласыз. Мұндай контентті 
жа саушылар қатарынан бұқаралық ақ-
парат құралдарын, брендтер, белгілі бір 
сер вис �кілдері мен кәсіпкерлерді, бло-
гер лер және қарапайым пайдаланушы лар-
ды к�руге болады. Подкасттар бірреттік 

не месе мерзімді, яғни эпизодтары тұрақты 
түр де жарияланып отыратын болып б�лі-
не ді. Ұзақтығына келер болсақ, бірнеше 
минуттан бірнеше сағатқа дейін созылуы 
мүмкін.

Подкаст аудиториясы бүкіл әлемдегі 
се кілді елімізде де дамып келеді. Яндекс 
зерт теулерінің мәліметтеріне сүйенсек, 
пай даланушылардың подкастингке деген 
қызығушылығы соңғы жылдары 4 есе �сіп, 
тыңдаушылар саны ондаған миллионға 
жеткен. 

Осы орайда нарықтағы алғашқы қазақ-
тіл ді подкастерлердің бірі Айнель >мір-
хан ның пікірімен б�лісуді ж�н санадық.

«САНДЫҚ МИКРОФОННЫҢ» 
САЛМАҚТЫ МІНДЕТІ

Подкасттың әу бастағы функциясы – 
телефон, микрофон немесе диктофоны 
бар кез келген адамға �з ойымен б�лісуге 
мүмкіндік беру. Қазір біз айтып жүрген 
медиасауаттылық, ақпаратты тұтыну мә-
де  ниетін алар болсақ, адамдар ақпарат ты 
тек сере бермейді. Аудитория кез келген 
жа зылушысы к�п немесе тыңдармандары 
бар адамдарға сенеді. Сондықтан біздің 
қо  ғамда подкаст жүргізуді мойнына алған 
кез келген адамның журналистік білімі 
бол уы керек немесе �з саласының маманы 
бол уы қажет. Пайда табудан бұрын білге-
ні мен б�лісу немесе қандай да бір �зекті 

МУСИННІҢ БАҒЫНДЫРҒАН БИІГІ БИІКТІККЕ СЕКІРУДЕН 
ФИНАЛҒА ШЫҚТЫ

Қытайдың Чэнду қаласында �тіп жатқан ХХХІ Дүние-
жүзілік Жазғы универсиадада биіктікке секіруден қазақ-
стандық спортшылар Надежда Дубовицкая мен Кристина 
Овчин никова финалға шықты. Іріктеу жарысының қоры-
тындысы бойынша үздік нәтиже к�рсеткен 12 спортшы 
фи налға шықты. >р топта сынға түскен қазақстандық 
спортшылар Надежда Дубовицкая мен Кристина Овчин-
никова сәйкесінше 1,84 және 1,80 ұпай жинап, жарыстың 
финалдық кезеңіне жолдама алды. Биіктікке секіру фи-
налында барлығы 12 спортшы сынға түседі. Финал 6 та мызда 
Чэнду қаласындағы (Сычуань провинциясы, Қытай) 
«Шуанлю» стадионында Бейжің уақытымен 18.30-да бас-
талады. 6 тамыз күнгі сағат 12.00 (жергілікті уақыт) бойынша 
Қа зақстан медальдық есепте 19-шы орында. Қазақстан құра-
масының қоржынында 19 медаль бар: екі алтын, жеті күміс 
жә не 10 қола. 

ай тамыз немесе белгілі бір сарапшыға 
сұрақ қоямыз, ол бәрін айтады» деген к�з-
қараспен қарауға болмайды. Осы се бепті 
бізде бұл сала кәсіби деңгейден г�рі әлі 
әуес қой форматта дамып келеді деуге бо-
ла тын шығар. К�птеген адам үшін ойын 
ер кін жеткізу құралы ретінде �з жолын 
тап қанымен, медиа құралы ретінде �зінің 
фор масын, форматын тапты немесе «жұл-
дызды шағын» �ткеріп жатыр деп айта 
алмаймыз.

ТОБЫҚТАЙ ТҮЙІН
Меніңше, подкаст саласына үш жол-

мен келуге болады. Біріншіден, мен се кіл-

ді жеке қызығушылықпен, қандай да бір 
ізденіспен келу. Kз нишаңды, ауди то рияң-
ды табу және оны монетизацияға дейін 
жеткізу ұзақ уақыттық шабысты, ізденісті 
та лап етеді. Себебі сен шақыратын қо нақ-
ты зерттейсің, сұрақтарыңды әзірлейсің, 
тақы рыпты тереңірек зерттейсің, үлкен 
командаң болмағандықтан, осындай жұ-
мыс тың барлығын жалғыз жүзеге асы-
руыңа тура келеді. Сондықтан бастапқыда 
бас қа табыс к�зің болмаса, ұзақ уақыт 
под каст жасауға мүмкіндігің бола бер мей-
ді. Екінші жол – үлкен корпорациялар 
ар қылы келу. Бізде «Мәншүк медианың», 
Vlast.kz-тің подкасттары бар. Сол секілді 
бюджеті, талабы, адамы бар үлкен медиа 
корпорациялардың подкастын дамытуға 
бо лады. Үшіншіден, танымал тұлғалар 
ар қылы келу. Осыған дейін олар кітап жаз-
ды, Instagram арқылы монетизацияға 
шық ты. Енді к�біне адамдар құлаққап 
тағып алып, жүгіргенде немесе автобуста 

кетіп бара жатып, жалпы кез келген жерде 
тыңдайды деген оймен подкаст жасайды. 
Бұл топқа жататын адамдар пайда таба 
бас тағанға дейін бұл ресурсты ары қарай 
да қолдануы мүмкін. Яғни, монетизацияға 
шықса, командасын бағуға және �зі к�з-
деген қаржылық деңгейге жетуге мүмкіндік 
бер се. Бірақ бұл санаттағы подкастерлер 
под каст қай күні ақша әкелуді тоқтатады, 
сол күні ресурстан шығып кетуі мүмкін.

Мен жаңадан подкаст саласына кел-
генде, достарыма, Instagram-да сұрайтын 
адам дардың бәріне «подкаст жасау оңай, 
телефоның, айтар ойың болса болды, 
жаса, тырысып к�р» деп айтатынмын. Қа-

зір бізде нарық шағын болғанына қара мас-
тан, бәсеке тым жоғары. Себебі подкаст 
жүр гізуді бірнеше жыл бұрын бастаған 
адам дарға қарасаңыз, оларда дыбыс са-
пасы да, шақырылатын қонақ деңгейі де 
жоғары. Бұл YouTube-қа шығу, инстаграм 
немесе Telegram-да парақша ашып, жаңа 
ау диторияны бағындыру секілді ауқымды 
жұ мыстарды  талап етеді. Сондықтан қа-
зіргі подкастинг бұрынғыдай кез келген 
адам д�ңгелетіп әкете алатын дүние деп 
ай та алмаймын. Kйткені бұл осындай ұзақ 
ша бысты талап еткенімен, жылдам табыс 
әке ле бермейтін сала. Аудиторияңды  қа-
сықтап жинайсың, оны толықтай зерттеп, 
тың дарманның талғамына сай дүние 
ұсынуға тырысасың. Сондықтан қазір ме-
нің пікірім осыдан т�рт жыл бұрынғы пі-
кі рімнен �згеше.

Жазып алған 
Камила ЕРКІН

«Саясаттану» мамандығы бойынша ма-
гистрантпын. Жақында Роберт Гордон 
уни верситетінде PR саласы бойынша 
оқуым ды тәмамдадым. Жалпы, подкас-
тым ның дүниеге келуіне де осы жерде 
ал ған білімім әсер етті.

ИНТЕРНЕТ «ТОЛҚЫНЫНДА»
Бүгінде подкаст толыққанды медиа құ-

ралы болып қалыптасты дегенмен келісе 
қоймаймын. Kйткені подкаст дегеніміз – 
аудио форматта шығатын ақпараттық 
ме диафайл. Бірақ біздің қоғамда оны к�-
біне YouTube форматында елестетеді. Яғ-
ни, құлаққап киіп алған бірнеше адамның 
мем лекеттік арналар мен басылымдарда 
к� теріле бермейтін тақырыптарда әң гі-
мелесуі, с�з арасында емін-еркін эмо ция-
сын білдіруі деп қабылдайды. Бірақ шын-
туай тында мұның негізгі форматы – RSS 
ар қылы таралатын аудиофайл. Бізде бү гін-
де нақты статистика жоқ, дегенмен елі міз-
де подкаст тыңдайтын адамдардың қатары 
сон шалықты к�п емес. Танымал тұлға лар-
дың �зінде тыңдармандар саны 2000 не-
месе 5000 болуы мүмкін. >рине, біз қазір 
қа зақтілді аудитория туралы айтып жатыр-
мыз. Бұл жерде нақты статистика бойынша 
корреляция жасау қиынға соғады. Ал 
орыс тілді контентті қазақстандықтардан 
б� лек сол тілді меңгерген �зге де ұлт �кіл-
дері тыңдайды. Сол себепті біз ауқымды 
кең аудиторияға шықтық, бұл да бір те-
леарнамен, YouTube-пен немесе белгілі бір 
басылыммен бәсекеге түсе алатын медиа 
құра лына айналды деп айта алмаймын. 
Сон дықтан оны қазір медиа құралына қо-
сымша ретінде ғана к�ре аламыз. 

Мысалы, шетелдік подкаст саласын 
қа  райтын болсақ, онда ірі медиа ресурс-
тар дың жеке подкасттары бар. Бұл – то-
лық қанды б�лек редакция жұмыс істейтін 
ақ парат құралы. Ол жерде сапалы дүниелер 
айтылады, журналистік зерттеу жүргізіледі, 
қандай да бір ғылыми тақырыптарға, 
жаңа лықтарға байланысты дүниелер тура-
лы с�з қозғалады. Яғни, ол сапалы жур на-
листік еңбекті талап ететін дүние. Ал бізде 
кей де дайындықсыз дүниелер кездесіп 
қа ла тынын к�реміз. «Бұл – еркін формат, 
реф лексия дегендей, біз ойымызды ғана 

Қытайдың Чэнду қаласында )тіп жатқан 
ХХХІ Жазғы универсиадада Lділбек Мусин 
баттерфляй әдісімен 100 метрге суға жүзуден 
үшінші орын алды.

Қазақстандық спортшы аталған қа-
шық тықты 2,03 секундта бағындырған. 
По льшалық спортшылар бірінші және 
екін ші орындарға табан тіреді. 

Бұдан бұрын >ділбек Мусин Жапо ния-
ның Фукуока қаласында �ткен су спорты 
түр лерінен әлем чемпионатында баттерф-
ляй әдісімен 100 метрге жүзуден іріктеу 
са ты сында 51,68 секундты еншілеп, 
Қазақстан рекордын жаңартты.

Жазғы универсиадада қазірге дейін 
Қазақстан құрамасы 20 медаль еншілеп 
үлгерді. Оның ішінде 2-і алтын, 7-і күміс, 
11-і қола.

Медальдар кестесінде Қытай 150 жүл-
демен (82-35-33) к�ш бастап тұр. Одан 
кейін гі орындардағы Жапония 75 (19-25-31), 
Оңтүстік Корея 50 (17-15-18) медалі бар.

деңгейде
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